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Pronájem moderních kanceláří v Příbrami VII, ul. 
Březohorská, vlastní parkoviště, k dispozici kance-
láře: 14,8 m2, 15,5 m2, 31,9 m2, ENB: E

Cena: 4901 Kč/kancelář 14,8 m2 vč. služeb

Prodej modernizovaného RD 5+kk v  Podlesí 
s  pozemkem 1006 m2, za  kterým začíná les.  
Zatím ENB: G.

Cena: 7,5 mil. Kč

Pronájem dvou kanceláří s kuchyňkou a vlastní 
koupelnou pod uzavřením v Příbrami II, v 1. patře, 
celkem 68 m2, ENB: G.

Cena: 11 tis. Kč/měsíc + služby

Prodej bytu v centru Příbrami, ul. Střelecká 1+1, 
2x balkon, 2. patro, celkem 50,62 m2, ENB: C

Cena: 3,4 mil. Kč

Svěřte nám i Vy klíče od Vaší nemovitosti a my Vám ji dobře prodáme
Zavolejte, přijedeme…

tel. +420 318 630 850, 602 607 982
Dlouhá 90, Příbram III, druhý dům pod Svatohorskými schody (vchod do dvora)

www.realitypintner.cz, info@realitypintner.cz

Ryze česká rodinná realitní kancelář 
35 let v Příbrami

Tradice – Jistota – Korektnost

Výběr z nabídky:

Statek Rožmitál
spol. s r. o.

Hledáme nové kolegy na pozici:

• traktorista
•  opravář zemědělských  

strojů
• zootechnik

Jsme rodinná společnost provozující zemědělskou 
prvovýrobu na Rožmitálsku už více než 25 let. 
V našem kolektivu rádi přivítáme nové kolegy.

V případě zájmu volejte na tel.: 731 187 531 nebo 
posílejte životopisy na statekrozmital@seznam.cz



HUDBA, SLAVNOSTI, ZÁBAVA. 
PŘÍBRAM V ČERVNU OŽÍVÁ 
NAPLNO

Červen je tu – a s ním pomalu, 
ale jistě i letní sezona, kdy se 
Příbram mění v  jedno velké 

pódium pod širým nebem. Slunce je 
výš, dny jsou delší, a co si budeme 
povídat – doma sedět je skoro hřích. 
Ať už máte duši romantika, rockera, 
pohodáře nebo festivalového 
dobrodruha, letos si v  Příbrami 
přijdete na své. Město se nadechuje 
k  létu a  s  každým dalším dnem 
přibývá not, smíchu i  tleskajících 
dlaní. Naštěstí pro nás všechny je 
program tak pestrý, že nuda si letos 
opravdu dovolenou nezaslouží.

Již v červnu to rozjede Alkafest, 
který vypukne 7. června na  No-
vém rybníku. Pak to půjde v rych-
lém sledu: Festival pro dobré srdce 
Díky!Fest 13. června v  letním 
kině, Vítání slunovratu 21. června 
na venkovním pódiu v Junior klubu, 
Novák Fest 22. června na  Novém 
rybníku nebo Korunovace 29. června 
na Svaté Hoře. A to nám ještě nezač-
nou prázdniny. 

Jejich úvod, 5.–6. července, pa-
tří tradičně Prokopské pouti – letos 
s novou trasou průvodu a bohatým 
programem na  Březových Horách. 
Těšte se na kolotoče, stánky, vůni cuk-
rové vaty a tu typickou festivalovou 
směsici: trochu naší hornické tradice 
a pořádnou dávku zábavy. A pokud by 
se vám zdálo, že červenec už nemůže 
být zábavnější, dorazte 26. července 
do Jerusalema na Fesťáczek – místo, 
kde děti kralují, punk je babypunk 
a dospělí se baví úplně stejně jako ti 
nejmenší, někdy i o chlup víc.

Někdo říká, že v létě kultura spí. 
Opak je pravdou. V Příbrami je veselo 
pořád, v letních měsících obzvlášť. 
Stačí si jen pohlídat termín akce, 
která je vám blízká, a poznamenat si 
ji do kalendáře.

Pevně věřím, že si červen dohro-
mady užijeme. A že nám to společné 
čekání na prázdniny uteče.

S Jan Konvalinka
starosta města Příbram
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V ulici Jana Drdy bude otevřeno nové hřiště
V ulici Jana Drdy bylo postaveno nové multifunkční sportovní hřiště. Slavnostní otevření je 

naplánováno na úterý 10. června od 14.00 do 17.00. V rámci této události se uskuteční také 
doprovodná akce, která tvoří součást projektu Hřiště pro všechny. Návštěvníci si budou moci 
vyzkoušet různé sportovní aktivity, kruhové tréninky, míčové hry, lezení na stěně i zdolání 
work o utové dráhy. Nové sportoviště se dělí do tří částí. Dominantou je multifunkční sportovní 
plocha určená pro rekreační sport a míčové hry. Dále se zde nacházejí workoutové hřiště pro 
posilování s vahou vlastního těla a lezecká stěna, která nabízí prostředí pro první lezecké pokusy 
zejména dětem a mladým sportovcům.
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Den otevřených dveří v archivu
Státní okresní archiv Příbram pořádá 10. června od 9.00 do 19.00 den otevřených dveří, 

akce se koná v budově archivu na adrese E. Beneše 337. Návštěvníci zhlédnou aktuální výstavu 
Památný příbramský rok 1875 v obrazech, která připomíná významné události v životě města, 
např. otevření synagogy či dosažení hloubky 1000 m na dole Vojtěch. Při příležitosti 80. výročí 
konce druhé světové války připravila instituce také ukázky archiválií souvisejících s válečným 
obdobím na Příbramsku. Ve stejný den od 17.30 se uskuteční přednáška ředitelky archivu Věry 
Smolové nazvaná Vražedkyně Kateřina Bechyňová na Pičíně. Účastníkům přiblíží život a krutosti 
„české čachtické paní“. Místo v přednáškovém sále je třeba rezervovat předem u Terezy Pruchové 
(soka-pribram@soapraha.cz; tel. 311 000 701).

inzerce

Žáci OA a VOŠ 
ovládli soutěž 
Finanční 
gramotnost

Tým žáků Obchodní akademie a VOŠ Příbram 
se stal absolutním vítězem 14. ročníku celo-
státní soutěže Finanční gramotnost v katego-
rii středních škol. Finále se konalo 25. dubna 
v České národní bance v Praze. Vítězný tým byl 
ve složení Matěj Suplinčák, Viktoria Sophia Pi-
chik a Alexandra Tůmová. Do letošního ročníku 
se zapojilo 1130 škol a 87 753 soutěžících z celé 
České republiky. V krajském kole příbramští 
studenti zpracovali případovou studii na téma 
pojištění, ve které navrhli řešení podle reálných 
životních situací. Své závěry předložili odborné 
komisi. Po svém postupu se utkali na nejvyšší 
úrovni soutěže s vítězi v jednotlivých krajích. 
Ve finálovém kole dostali za úkol navrhnout 
efektivní pojištění domácnosti na základě za-
daných kritérií a následně své návrhy obhájit. 
„Byla radost sledovat, s jakým zápalem a jisto-
tou naši žáci prezentují své myšlenky,“ uvedla 
učitelka ekonomiky Lucie Wágnerová. A do-
dala: „Dokázali reagovat na doplňující otázky 
poroty, obhájili své rozhodnutí a působili jako 
skuteční profesionálové. Tenhle úspěch je výsled-
kem dlouhodobé a poctivé práce a já jsem na ně 
nesmírně pyšná.“

Rychlé a správné poskytnutí první po-
moci je základním předpokladem k  zá-
chraně zdraví či lidského života. S touto 
myšlenkou pořídila Základní škola v ulici 
Školní díky sponzorskému daru rodičů au-
tomatizovaný externí defibrilátor, který je 
určen k laické resuscitaci v případě náhlé 
zástavy srdce. 

Informace o  vybavení školy defib-
rilátorem je zanesena do  aplikace Zá-
chranka, a  přístroj tak může pomoci 
nejen žákům a zaměstnancům školy, ale 
též široké veřejnosti. Zatímco žáci byli 
na velikonočních prázdninách, učitelé 
se proškolili v poskytování první pomoci 
a  vyzkoušeli si použití automatizova-
ného externího defibrilátoru na  cvič-
ných figurínách. 

Během výuky se pak s přístrojem a jeho 
fungováním seznámí i žáci a žákyně školy. 
Celý projekt pořízení defibrilátoru do škol 
vznikl z iniciativy Městské policie Příbram. 

S Alena Bílková, Tomáš Majer 
ZŠ Školní

ZŠ Školní má 
defibrilátor 
pro laickou 
resuscitaci

Pociťované zemětřesení v Příbrami
V sobotu 17. května 2025 přibližně 30 minut po půlnoci středoevropského času došlo v Pří-

brami k zemětřesení, které zaznamenaly seismické stanice. Ústav fyziky Země (ÚFZ) uvedl, že 
k otřesům došlo v lokalitě Březové Hory, v hloubce 3,6 km. Zemětřesení o magnitudu 1,9 ozna-
čil ústav za slabé. Podle výpovědí na sociálních sítích a osobních svědectví mnozí lidé vnímali 
otřesy jako velmi výrazné. Nejčastěji je popisovali jako silnou ránu podobnou výbuchu plynu, 
následovanou chvěním stěn. Svědci uváděli, že se třáslo nádobí ve skříních a padaly obrazy ze 
zdí. Zemětřesení pocítili obyvatelé nejen na Březových Horách, Drkolnově a ve Zdaboři, ale také 
v Hájích a v Jerusalemě. Podle ÚFZ šlo o tzv. indukované zemětřesení, tedy otřesy vyvolané 
lidskou činností, např. těžbou surovin, vtláčením kapalin do podzemí či geotermálními projekty.
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S Aktuality zpracoval: Stanislav D. Břeň

inzerce

Bedna získala 
ocenění Časovaná 
bota 2024

V polovině května byla udělena výroční oce-
nění Časovaná bota 2024. Obdržela ji sociální 
pracovnice Kateřina Sehnoutková z organizace 
Naděje, která v posledních letech vede projekt 
na podporu zabydlování mladých lidí v Praze. 
Týmem roku byly odbornou porotou oceněny 
pracovnice nízkoprahového klubu Bedna z Pří-
brami organizace Ponton. Cenu za přínos ob-
lasti nízkoprahové sociální práce uděluje Česká 
asociace streetwork. Cílem je popularizovat 
práci terénních sociálních pracovníků a pracov-
nic (streetworkerů) jednotlivců i celých týmů. 

V loňském roce uplynulo devět let od chvíle, 
kdy Bedna rozšířila své služby o práci v terénu. 
Část terénních pracovníků se tehdy zaměřila 
na podporu dětí na začátku školní docházky. 
„Po devíti letech tak tito žáci prošli celou zá-
kladní školou a hlásili se na střední školy. Z této 
skupiny, kterou pracovníci Bedny dlouhodobě 
podporovali, se na  středoškolské a  učňovské 
obory přihlásilo více než 75 procent dětí,“ řekl 
Lubomír Lupták, ředitel Pontonu. Podle něj se 
i letos na střední školy hlásilo přes 80 % žáků 
na konci školní docházky, se kterými pracovníci 
klubu pracují.

Chtěla bych touto cestou uctít památku mého manžela Františka 
Melichara. Pocházel z Vysočiny, ale Příbram se stala jeho druhým do-
movem. Vystudoval Vojenskou hudební školu v Roudnici nad Labem, 
obor dechové nástroje. Do Příbrami přišel v roce 1961 a působil zde 
u Posádkové hudby Příbram. Po odchodu do důchodu věnoval volný 
čas hraní v tanečním orchestru Permon, jehož součástí byla i dechová 
hudba Permoník. S hornickou hudbou UD Příbram odehrál mnoho 
koncertů v rámci oslav 1. máje, Prokopských poutí nebo tradičních 
Skoků přes kůži. Učil také v ZUŠ Antonína Dvořáka v Příbrami a byl 
členem Souboru svatohorských trubačů. Téměř 50 let se snažil zpří-
jemnit život Příbramanů na plesech nebo oslavách MDŽ, kde jsme 

i já se sestrou a otcem zpívali a snažili se naučit děti lásce k hudbě. Vážila jsem si ho jako člo-
věka, který mi byl velkou oporou, i jako výborného muzikanta. Možná si někdo z Příbramských 
vzpomene a já jim za to děkuji.

S Dana Melicharová

Muzikant tělem i duší

V nemocnici vystoupí gospelový sbor
Ve  středu 11. června od  17.00 vy-

stoupí v příbramské nemocnici Mara-
natha Gospel Choir. Koncert několika 
desítek zpěváků s doprovodnou kape-
lou se uskuteční u fontány před hlav-
ním vstupem do nemocnice v areálu 1 
(Příbram I). V  případě nepříznivého 
počasí bude program přesunut do před-
náškového sálu. Hudební vystoupení je 
určeno pacientům, zaměstnancům ne-
mocnice i široké veřejnosti. Maranatha 
Gospel Choir vystupuje v  příbramské 
nemocnici pravidelně více než deset 
let. Podle ředitele nemocnice Stanislava 
Holobrady účinkující i tentokrát přijedou 
bez nároku na honorář. Pro návštěvníky 
budou připravena místa k sezení, umož-
něno bude i vlastní posezení na dekách.

Stříbrný certifikát  
Ekologická obec pro 
Příbram

Příbram získala stříbrný certifikát Ekologická 
obec za svůj přístup v oblasti zpětného odběru 
vysloužilých elektrozařízení. Ocenění uděluje 
organizace Asekol zabývající se podporou re-
cyklace a udržitelného nakládání s elektrood-
padem. Podle organizátorů přispívá přístup 
Příbrami ke  snižování emisí skleníkových 
plynů, ochraně přírodních zdrojů a přechodu 
na udržitelnější způsob života.

Pouť na Svatou Horu
Po  pětadvacáté přišli v  polovině května 

na Svatou Horu poutníci z druhé strany hra-
nice, z Kreuzbergu. Nejstarší účastnici bylo 
83 let, byla skoro slepá a ušla 135 km. V so-
botu 17. května ve 14.00 pro ně byla celebro-
vána mše svatá. „Od našeho spolku obdrželi 
nové Confirmatio, potvrzení o vykonané cestě,“ 
informoval za spolek Pouť na Svatou Horu  
Miloslav Pešta. 
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HLAVNÍ TÉMA

V období letních měsíců se část kulturního 
programu přesouvá do  venkovních prostor, 
řadu akcí pod širým nebem zažije Příbram už 
během června. Největším open-air pódiem dis-
ponuje letní kino, kde se odehraje třetí ročník 
Díky!Festu. V areálu Nový rybník potěší přede-
vším děti sportovně-kulturní akce Novák Fest, 
společnou oslavou u klubu Junior přivítáme 
letní slunovrat. 

Nezisková organizace Alka, která se věnuje 
lidem s postižením, oslaví dvacet let své čin-
nosti kulturním a zábavním programem pro 
širokou veřejnost na dalším Alkafestu. V kalen-
dáři Svaté Hory má každoročně výsadní místo 
slavnost Korunovace, letos si připomeneme 
její 294. výročí. Čas letních prázdnin pak ote-
vře dvoudenní Prokopská pouť na Březových 
Horách.

POMÁHÁME 20 LET
Na celodenní program zve v sobotu 7. června 

příbramská nezisková organizace Alka, která 
akcí Alkafest na Novém rybníku oslaví dvace-
tileté výročí svého vzniku. Během dne uslyšíte 
uskupení Ginevra, NeBeZeMě a Bratři Hradečtí, 
společně s nimi vystoupí i klienti Alky. Děti za-
baví pouťové atrakce, škola žonglování a um 
kejklíře Vítka ze spolku Chůdadlo. Parádnice 
a parádníky ozdobí třpytkové tetování a ma-
lování na  obličej. Nezapomeňte se zastavit 
v tvořivých, informačních a prodejních stán-

cích. Festival trvá od 11.00 do 19.00, vstup 
je zdarma. 

DÁRCI, DĚKUJEME 
Festival Díky!Fest je oslavou Světového dne 

dárců krve. Letošní třetí ročník je stejně jako 
ty předchozí poděkováním pro všechny dárce 
krve, zdravotníky a složky integrovaného zá-
chranného systému, pro něž je festival orga-
nizován a mají na něj vstup zdarma. „Koncept 
festivalu pro dárce a pomáhající profese je dán 
od začátku a nechceme jej, i vzhledem k počtu 
dobrovolných dárců krve, měnit. Vstupenky 
tedy nejsou v běžném prodeji a nedají se kou-
pit,“ vysvětluje Martin Janota, mluvčí Oblastní 
nemocnice Příbram, která ve spolupráci s orga-
nizacemi města Příbram akci pořádá. 

Festival se uskuteční v  pátek 13. června 
v letním kině. Zahájí ho koncert zpěváka Raego 
od 16.00. Diváci se dále mohou těšit na Michala 
Horáka, příbramské Jazz Faces a pop-rockovou 
skupinu UDG. Finále bude patřit vystoupení 
zpěvačky Anny K., které začíná ve  22.00. 
Areál bude otevřen od 15.00, program končí 
po 23.00. 

OSLAVA NEJDELŠÍHO DNE
Na  21. června připadá letní slunovrat. 

Slunce se nachází na nebi nejvýše a užíváme 
si nejdelší den v roce. Tento magický okamžik 
oslaví rodinná akce Vítání letního slunovratu, 

kterou pořádá Městské kulturní centrum Pří-
bram (MKC) na zelené louce vedle klubu Ju-
nior a na terase klubu. „Diváky čeká den plný 
tvořivosti, hudby, radosti a pohody. Louka se 
promění v oázu pro všechny smysly, kde se po-
tkávají kreativní duše, příroda a letní energie,“ 
láká na sobotní program pro děti i dospělé ve-
doucí MKC Vlastimil Ševr. 

Od 16.00 do 22.00 budou připraveny akti-
vity a dílničky pro děti, žonglérský workshop, 
zhlédnete ohnivou show nebo se připojíte 
k lekci jógy. Hrát bude živá hudba a o občerst-
vení se postará např. bistro Vesmírek. Vstup je 
pro všechny zdarma.

SPORT I KULTURA PRO CELOU RODINU 
V neděli 22. června se od 10.00 do 19.00 pro-

mění areál Nový rybník v pulzující dějiště jedné 
z největších kulturně-společenských událostí 
roku. Rodinný festival Novák Fest 2025, který 
v  tomto roce pořádá organizace Sportovní 
zařízení města Příbram (SZM), nabídne pes-
trý program pro návštěvníky všech generací. 
„Celý areál bude doslova nabitý aktivitami, 
žádný kout nezůstane bez dění. Mezi hlavní 
lákadla patří nejdelší nafukovací překážková 
dráha v České republice, která měří celých sto 
metrů, interaktivní zóna NHL Global Fan Tour 
nebo mobilní laboratoř, kde si návštěvníci pro-
hlédnou vzorky pod mikroskopem,“ říká ředitel 
SZM Jan Slaba. Děti se na Nováku také setkají 
se známými postavičkami z Tlapkové patroly.

Na hlavní scéně zazpívá Barbora Poláková, 
vystoupí youtuber Tary a  gastronomickou 
show přiveze Jan Albrecht. Pro děti zahrají 
Karol a Kvído, představí se rovněž ZUŠ Anto-
nína Dvořáka. Po celý den budou zdarma pří-
stupné sportovní aktivity jako wakeboarding 
a adventure minigolf. Sportovní oddíly nejen 
z Příbrami připraví desítky stanovišť – od há-
zené, motokrosu a paddleboardingu; přes air-
track, workout zónu, atletiku či koloběžky; až 
po americký fotbal s týmem Bobcats. Na místě 
budou k dispozici volejbalové dělo, boxovací 
pytle a fyzioterapeutická poradna. Vyzkoušíte 
si řadu atrakcí – nafukovací bagr, gladiátorskou 
arénu či bungee running. Otevřeny budou herní 
zóny jako X-box zóna nebo videokoutek 360°.

V zóně škol a organizací se představí příbram-
ské základní školy, Waldorfská škola, Dům dětí 
a mládeže Příbram a další instituce. Své stánky 
tu budou mít i neziskové organizace Babíkov, 
Lomikámen a  Alka, která nabídne výrobky  
klientů chráněné dílny. Seznámíte se také s čin-
ností v oblasti záchrany volně žijících zvířat, 
s prací hasičů, městské a státní policie a vě-
zeňské služby. Chybět nebude bohatý výběr 
občerstvení.

Vstupné činí 150 korun, děti do 18 let, senioři 
nad 65 let a držitelé průkazu ZTP mají vstup 

Léto zve za kulturou, sportem a zábavou 
pod širým nebem
Se začátkem astronomického léta se do kulturního kalendáře v Příbrami vrací několik festivalů pro malé a velké diváky. Svatá 
Hora pořádá na konci června další slavnost Korunovace, první víkend letních prázdnin patří tradiční Prokopské pouti a na konci 
července lze zažít babypunkový Fesťáczek.

Prokopská pouť představuje už tradiční začátek letních prázdnin v Příbrami.  Foto (3×): MKC



zdarma. Prvních 2500 dětí obdrží u vstupu 
dárek a každá zakoupená vstupenka bude slo-
sovatelná o zajímavé ceny. Vstupenky bude 
možné zakoupit pouze v den akce na místě, 
platbu provedete v hotovosti i bankovní kartou.

SVATÁ HORA PŘIPOMENE KORUNOVACI 
Svatá Hora letos oslaví 294. výročí koruno-

vace milostné sošky Panny Marie Svatohorské. 
Poprvé se konala 22. června 1732 u příležitosti 
umístění zlatých korunek na hlavy Svatohorské 
Madony i jejího Syna. Datum slavnosti je pa-
pežským dekretem stanoveno na třetí neděli 
po Svatodušní neděli, a proto se každoročně 
posouvá s datem Velikonoc.

V sobotu 28. června se návštěvníci mohou 
od 10.00 do 12.00 a od 13.00 do 17.00 zú-
častnit vyhlídkových jízd koňským spřežením 
areálem od Březnické brány. Od 15.00 proběhne 
vernisáž svatých obrázků, o  hodinu později 
začne zážitková prohlídka pro děti s názvem 
Procházka za  rytířem. V  17.00 se uskuteční 
přednáška Věry Smolové s názvem O Koruno-

vaci potřetí a trochu jinak, která se bude konat 
ve sklepení. Ve stejný čas začne také mše svatá. 
Od 18.00 do 19.00 je připraven koncert v ba-
zilice, po kterém následuje v 19.00 modlitba 
posvátného růžence u Korunovačního oltáře. 
V 19.30 bude sloužena mše svatá z vigilie. Po je-
jím skončení se uskuteční světelný průvod.

Nedělní program 29. června začne v 7.30 mší 
svatou v bazilice. V 8.30 je naplánována mod-
litba posvátného růžence u  Korunovačního 

oltáře. V 9.00 se koná slavnostní mše svatá, 
kterou celebruje redemptorista David Horáček. 
Po jejím skončení následuje průvod s milostnou 
soškou. V 11.00 bude v bazilice sloužena tichá 
mše svatá. Současně se od 11.00 uskuteční 
loutkové představení O princezně z obrázku 
divadla Basta-fidli.

Vyhlídkové jízdy koňským spřežením budou 
pokračovat od 9.00 do 12.00 a poté od 13.00 
do 14.00. Ve 13.00 se u Korunovačního oltáře 
koná mariánská pobožnost se slavnostním po-
žehnáním a uctíváním milostné sošky. Ve 14.00 
zazní v bazilice nedělní varhanní půlhodinka. 
Od 15.30 se slouží mše svatá, po které násle-

dují zpívané české nešpory. Po celý den bude 
vstupné do svatohorského muzea jednu ko-
runu. 

 PROKOPSKÁ POUŤ MĚNÍ TRASU PRŮVODU 
Začátek letních prázdnin patří na  Březo-

vých Horách Prokopské pouti. O  víkendu 
5. a 6. července se chystá její 36. pokračování. 
Na náměstí J. A. Alise a v areálu dolu Marie se 
můžete těšit na stánky, tvůrčí dílny, pouťové 

atrakce, průvody a hudební program na dvou 
pódiích. „Jednou ze změn letošního ročníku je 
nová trasa sobotního průvodu, který nepůjde 
z náměstí T. G. Masaryka, ale z náměstí 17. lis-
topadu,“ vysvětluje Vlastimil Ševr.

Sobotní Březohorská slavnost odstartuje 
na náměstí J. A. Alise ve 14.00. Na pódiu se 
vystřídají umělecká uskupení a lokální orga-
nizace – Kamýček, Rebelky Příbram, Aerobik 
PB, Jan Hasman a Duellanti, Bacha Baby, Sokol 
Březové Hory a SDH Březové Hory. O hudební 
produkci se postarají kapely Schunky, Roofers, 
One Taste a Malibu. Na dole Marie zahrají sou-
bory Bonanza a ČD Band. 

Samotná Prokopská pouť připadá na neděli 
6. července, kdy na Březové Hory dorazí tzv. 
hornická paráda. Kulturní program v organi-
zaci Hornického muzea Příbram začne v areálu 
Ševčinského dolu ve 14.00. Stejně jako v so-
botu bude připraven stánkový prodej a náplň 
pro malé i velké návštěvníky. Hlavním téma-
tem bude výročí 150 let světového prvenství 
v dosažení hloubky 1000 metrů za pomoci jed-
noho těžního lana v dole Vojtěch roku 1875. 
Vystoupí Divadlo Tomáše Bílka a  šermířský 
spolek Adorea. 

PRÁZDNINY NEJSOU (KULTURNÍ) NUDA
V sobotu 26. července se v Jerusalemě u Pří-

brami rozjede druhý ročník „babypunkového“ 
festivalu Fesťáczek, kde „nuda nemá šanci 
a  dětem je téměř vše dovoleno“. Společnost 
a učitele jim budou dělat akrobati z Cirku La 
Putyka, akce rovněž přivítá zástupce místních 
spolků a bavičů. Hudební zábavu si děti užijí 
s kapelami Pískomil se vrací a Thunderbolt. 
Prkna, která znamenají svět, ovládne divadelní 
společnost Nosálci. Kulturu doplní řada krea-
tivních workshopů. Bezbřehá zábava potrvá 
od 10.30 do 20.00.

Program letošního Příbramského kulturního 
léta shrneme v příštím vydání Kahanu. 

S Stanislav D. Břeň

HLAVNÍ TÉMA
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Největší akce začátku léta

7. června: Alkafest, Nový rybník
13. června: Díky!Fest, letní kino
21. června: Vítání letního slunovratu, Ju-
nior klub (venkovní pódium)
22. června: Novák Fest 2025, Nový rybník
29. června: Korunovace, Svatá Hora
5.–6. července: Prokopská pouť, nám. 
17. listopadu a Březové Hory
26. července: Fesťáczek, Jerusalem

Pod širým nebem se uskuteční další ročník Fesťáczeku v Jerusalemě. 

Organizaci Novák Festu letos přebírají Sportovní zařízení města Příbram.
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ANKETA

SIMONA LUFTOVÁ, ČESKÁ PIRÁTSKÁ STRANA
Květen a červen jsou v Příbrami každoročně 

nabité kulturními i  společenskými akcemi – 
řadu z nich ráda navštěvuji. Ať už jde o koncerty, 
divadla, či festivaly, těší mě, že máme tolik ak-
tivních spolků a organizací, které připravují pes-
trý program. Jsem za to upřímně ráda – je fajn, 
že se něco děje a že máme možnost vyrazit s ro-
dinou nebo se na některé z akcí setkat s přáteli.

Nejdříve chci krátce zmínit, že i  v  květnu 
proběhla řada pěkných akci – například Med-
vědí stezka pro děti, která se koná v lesoparku 
u Litavky. Festival SchoolStock, kde žáci a uči-
telé ZUŠ z Příbrami a okolních měst dostávají 
prostor k prezentaci svých talentů. Je to skvělá 
akce, hudebníci předvádějí výborná vystoupení 
a atmosféra je vždy velmi příjemná. Zmiňme 
také pochod z Kozičína do Pičína na podporu 
žen s rakovinou prsu. 

V  červnu se těším na  provedení Carmina 
Burana v rámci Hudebního festivalu Antonína 
Dvořáka. Tato skladba patří mezi mé oblíbené, 
a vždy mě ohromí, když zazní naživo v plné 
síle. Tento festival je stálicí, která do Příbrami 
a jejího širšího okolí každoročně přináší kvalitní 
kulturní zážitky.

Další akcí, kterou chci navštívit a podpořit, je 
festival Odraz – letos opět v Rtišovicích u Milína, 
v netradičním a inspirativním prostředí barok-
ního zámečku. Program bude pestrý: koncerty 
různých žánrů, divadlo, filmy, workshopy, vý-
tvarné instalace i dětský den. Festival nabízí 
prostor pro setkání lidí všech generací, kteří 
mají chuť zažít něco jiného.

Divadlo patří dětem, každoroční akce ko-
naná před příbramským divadlem, je skvělou 
příležitostí pro rodiny s dětmi. Děti si tu užijí 
bohatý a nápaditý program plný her, tvoření, 
zábavy a nejrůznějších aktivit. Když byly moje 
děti menší, chodili jsme sem pravidelně a mám 

na tyto dny moc hezké vzpomínky. Dnes už 
sice přicházím bez dětí, ale ráda se zastavím 
na vinný košt, protože mám ráda dobré víno. 
Je to příjemné propojení kultury a gastronomie, 
a vůbec si cením toho, jak pestrý a kvalitní pro-
gram naše divadlo nabízí – nejen během hlavní 
sezony, ale i na konci jara.

Zajímavý program letos nabízí i Knihovna 
Jana Drdy a Hornické muzeum Příbram, např. 
Hornické pohádky v Hornickém skanzenu Bře-
zové Hory, kdy se děti za doprovodu pohádek 
a vyprávění havířů mohou prohlédnout Prokop-
skou štolu. Osobně se těším i na Muzejní noc 
v hornickém skanzenu. 

Tohle je jen malý výběr z toho, co se v Pří-
brami během června odehrává. Akcí je opravdu 
mnoho. Proto bych chtěla moc poděkovat všem, 
kteří se na jejich přípravě a průběhu podílejí!  

JIŘÍ A PETRA NOVOTNÝCH, SVOBODA 
A PŘÍMÁ DEMOKRACIE (SPD)

V našem krásném městě Příbrami se na konci 
jara a začátkem léta koná spousty velkých zá-
bavních akcí. A  na  kterou bychom vás rádi 
pozvali? Odpověď je jednoznačná. Za nás je to 
určitě „Slivice“. V čase vydání tohoto vydání 
Kahanu bude už po akci, ale musíme si připomí-
nat ty, kteří umírali, abychom my mohli žít. Kdy-
koliv máme možnost, navštívíme Slivici, kde 
padly jedny z posledních výstřelů druhé světové 
války v Evropě. Druhá, pro nás nejdůležitější 
kulturní akce, je Svatohorská šalmaj. Zde se mů-
žeme vrátit v čase zpět a zavzpomínat, jak se 
zde žilo našim předkům. Nesmíme zapomenout 
na našeho velikána Antonína Dvořáka a na jeho 
každoroční festival klasické hudby. V průběhu 
jara se konal 56. ročník, jehož završení je na-
plánováno na 3. června. Za zmínku určitě stojí 
Prokopská pouť. Tato tradiční hornická pouť je 
největší a nejslavnější svého druhu v České re-

publice. A samozřejmě nesmíme zapomenout 
ani na naše děti: Můžeme je vzít do Hornického 
skanzenu Březové Hory na Hornické pohádky. 
Pokud je někdo duchovně založen, může navští-
vit příbramské duchovní místo, Svatou Horu. 
Zde se konají pravidelné bohoslužby a nedělní 
varhaní půlhodinky na Svaté Hoře. Kulturně za-
ložený spoluobčan by měl navštívit Galerii Fran-
tiška Drtikola. Na Novém rybníku neboli, jak my, 
Příbramští, říkáme, na Nováku, se nachází letní 
kino, kde se pořádají různé kulturní a sportovní 
akce typu Rock in Příbram, Fest Revival Příbram 
a jiné, a přes léto se zde také promítají filmy.

Pokud je někdo více sportovně založen, může 
zajít na ženský hokej na zimním stadionu, podí-
vat se na různá vystoupení cvičenců z Oxygenu 
nebo podpořit příbramské judisty, jejichž sláva 
sahá až na olympiádu. 

Největší hornické muzeum v České republice 
s mnoha expozicemi v historických objektech 
dolů Březových Hor přiláká kdejakého turistu. 
A pokud se sveze důlním vláčkem a prohlédne 
si podzemí, bude se na další návštěvu do Pří-
brami těšit.

Pokud má někdo rád toulky přírodou, může 
nachodit stovky kilometrů po brdských lesích, 
kde má báječnou možnost si v létě a začátkem 
podzimu skvěle zahoubařit. Navštívit Příbram 
a její okolí stojí určitě za úvahu.

S Rubriku zpracoval:
Stanislav D. Břeň

Kam v Příbrami vyrazit
V každém vydání Kahanu najdete anketu navázanou na hlavní téma. V tomto čísle jsme zástupcům v příbramském zastupitelstvu 
položili následující otázku: Na konci jara a na začátku léta se v Příbrami koná nejvíce velkých zábavních akcí. Na co se nejvíce 
těšíte a kam byste čtenáře a čtenářky pozvali? Publikujeme odpovědi těch zastupitelských klubů, jež reagovaly na redakční 
výzvu. Seřazené jsou abecedně od A k Z.

inzerce

Svatá Hora letos oslaví 294. výročí Korunovace milostné sošky Panny Marie Svatohorské.  Foto: Svatá Hora
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V ČEM MŮŽE ODBOR SOCIÁLNÍCH VĚCÍ 
A ZDRAVOTNICTVÍ POMOCI PŘÍBRAMSKÝM 
OBČANŮM A JAKÝM OBLASTEM SE VĚNUJE?

Odbor se zabývá širokou škálou oblastí: by-
dlením, sociální a zdravotní péčí, nezletilými 
dětmi. Zároveň koordinuje činnost zdravotní 
a sociální komise města Příbram, poskytování 
odborných služeb či zajišťování materiální 
podpory. Osobám, které se na náš odbor obrátí 
o pomoc, je často poskytováno poradenství. 
A to v oblastech řešení bytové či jinak sociálně 
nepříznivé situace. Sociální pracovníci odboru 
jsou velmi často i v terénu. Běžně realizují so-
ciální šetření přímo v  přirozeném prostředí 
klienta nebo zajišťují doprovod např. při vy-
řizování záležitostí na úřadu práce, u lékařů, 
soudů a dalších institucí. 

Oddělení sociální a zdravotní péče a sociál-
ního bydlení se zabývá především osobami se 
sníženou soběstačností či zdravotním posti-
žením, seniory, ale spolupracuje i s jejich rodi-
nami, sociálními nebo zdravotními službami 
a tak dále. Spadá sem i činnost sociálního kurá-
tora, který se věnuje osobám ve výkonu trestu, 
aby podpořil jejich opětovné aktivní začlenění 
do společnosti, a věnuje se i problematice osob 
bez přístřeší. Oddělení se zabývá i výkonem ve-
řejného opatrovnictví (pro zletilé osoby, které 
jsou omezené ve svéprávnosti), dále vydává par-
kovací průkazy pro osoby se zdravotním posti-
žením, či zajišťuje vypravení sociálních pohřbů. 

Oddělení sociálně-právní ochrany dětí 
(OSPOD) se zaměřuje právě na nezletilé děti 
a jejich rodinnou situaci. Soud obvykle jme-
nuje OSPOD kolizním opatrovníkem v případě 
soudních jednání, jejichž účastníkem je právě 
nezletilé dítě. Tedy například při rozchodu či 

rozvodu rodičů, při schválení právního úkonu 
týkajícího se nezletilého dítěte, při uložení vý-
chovného opatření a podobně. 

KOLIK KLIENTŮ SE NA VÁS ROČNĚ OBRACÍ 
A KTERÁ Z AGEND JE NEJROZSÁHLEJŠÍ? 

Určit přesné počty klientů je obtížné a pro so-
ciální práci nejsou zcela vypovídajícím para-
metrem. Nelze předvídat požadavky a nároky 
občanů, zda se budou rodiče rozcházet, zda 
jsou řešeny výchovné problémy u dětí a po-
dobně. Někomu se věnujete hodinu, s jiným 
klientem spolupracujete několik měsíců. 
Všechny sociální pracovnice našeho odboru 
jsou ale velmi pracovně vytížené. Každý den 
je na odboru velká frekvence klientů, se kte-
rými řeší jejich potřeby a situaci. Slabší agendu 
představují sociální pohřby, většinu pohřbů si 
zajišťují rodiny samy. Pokud nemá zemřelý 
žádného příbuzného, připraví pohřeb město. 

DO JAKÉ MÍRY SE ZABÝVÁTE STÁLÝMI 
KLIENTY, NEBO JE FORMA PRÁCE 
S KONKRÉTNÍMI LIDMI SPÍŠE KRÁTKODOBÁ? 

Vždy se jedná o individuální přístup. V pří-
padě osob bez přístřeší se oddělení sociální 
a zdravotní péče snaží poskytovat poradenství 
a sociální práci intenzivně. Společnost na lidi 
bez domova nereaguje příliš dobře. V Příbrami 
máme Nízkoprahové denní centrum a  Noc-
lehárnu, která spadá pod Centrum sociálních 
a zdravotních služeb. S centrem, a nejen tímto 
střediskem, máme navázanou úzkou spolu-
práci. Svoláváme kulaté stoly pro odborníky, 
kde řešíme jednotlivé případy lidí bez domova. 
Právě oni patří k dlouhodobějším klientům, 
kteří využívají naše služby. 

Pokud se na nás obrátí člověk s tím, že se 
jeho rodinný příslušník o sebe nedokáže sám 
postarat, kontaktujeme některou z terénních 
sociálních služeb. S rodinou nebo přímo s klien-
tem zjišťujeme, jaká sociální služba by pro něj 
byla vhodná. Když dojde k navázání spolupráce 
s konkrétní sociální službou, už se klienti pri-
márně obracejí na tuto službu.

VYVÍJÍ SE STRUKTURA VAŠICH SLUŽEB 
V ČASE, NAPŘÍKLAD V SOUVISLOSTI 
S NÁRŮSTEM URČITÝCH PATOLOGIÍ 
VE SPOLEČNOSTI?

Ano. Co se týká výkonu OSPOD, jde napří-
klad o děti do čtyř let věku. Neměly by zůstá-
vat v institucionálním zařízení, ale měly by být 
předány do pěstounské péče na přechodnou 
dobu, což je institut na dobu jednoho roku. 
Dítě je předáno do pěstounské péče a jeho ro-
dina dostane čas a prostor upravit a zlepšit své 
životní poměry, má možnost stabilizace s vel-
kou podporou so ciálních služeb. Pokud nastane 

změna k lepšímu, dítě je navráceno zpět do ro-
diny. Jestliže dojde k situaci, kdy rodina není 
schopná stabilizace a neexistuje nikdo blízký, 
kdo by převzal péči, hledá se takzvaná dlou-
hodobá pěstounská péče. Aktuálně probíhá 
kampaň ministerstva práce a sociálních věcí 
na podporu pěstounů. Pro příznivý vývoj dí-
těte je vhodnější, pokud je v náhradní rodině 
než v ústavním zařízení.

JAKÝ JE ZÁJEM ZE STRANY POTENCIÁLNÍCH 
PĚSTOUNŮ – KRÁTKODOBÝCH I TĚCH PRO 
DLOUHODOBĚJŠÍ PÉČI?

Minimální, zájemců je nedostatek a nejsou 
tak pokryty potřeby dětí. Pěstounem se může 
stát kdokoliv starší 18 let, v optimálním případě 
bez trestní minulosti. Zájemci se mohou obrátit 
na kolegyně, v jejichž gesci je agenda náhradní 
rodinné péče. Žadatelům poskytují poraden-
ství, informace o  procesu zprostředkování 
a projdou s nimi celý proces. Zkompletovaná 
žádost se postupuje na krajský úřad. Žadatelé 
spolupracují i s krajským úřadem, kde dojde 

k jejich odbornému psychologickému posou-
zení. Krajský úřad ve spolupráci s OSPOD vy-
bere pěstouny s přihlédnutím ke konkrétním 
potřebám určitého dítěte. Jde o obsáhlý proces. 
Je na žadateli, zda se rozhodne pro krátkodo-
bou nebo dlouhodobou pěstounskou péči. Děti, 
které se dostávají do pěstounských rodin, za se-
bou nemají vždy lehký osud. Pěstouny musí být 
lidé, kteří budou schopni zajistit jejich potřeby 
a poskytnout jim specifickou péči.

KOLIK JE PĚSTOUNŮ V PŘÍBRAMI?
V evidenci ORP (obec s rozšířenou působ-

ností – pozn. red.) evidujeme i osoby pečující. 
Osobami pečujícími jsou pěstouni na přechod-
nou dobu, či takzvaní profesionální dlouhodobí 
pěstouni. Osobou pečující může být i osoba dí-
těti blízká, například některý z prarodičů, teta, 

Populace stárne. Bude třeba více kapacit 
pro domácí péči
Odbor sociálních věcí a zdravotnictví Městského úřadu Příbram má dvě oddělení: sociální a zdravotní péče a sociálního bydlení; 
výkon veřejného opatrovnictví a tzv. OSPOD. „OSPOD by měl především podporovat děti, rodiče nebo osoby blízké při řešení 
výchovných a jiných problémů. Trendem a v zájmu dětí je, aby zůstávaly v přirozeném prostředí,“ říká vedoucí tohoto odboru 
Markéta Filipová. 

Markéta Filipová

Pracovníci OSPOD 
jsou průvodci žadatelů 
v průběhu celého procesu 
zprostředkování náhradní 
rodinné péče. 
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strýc. Celkově má ORP Příbram ve své evidenci 
osm pěstounů na přechodnou dobu a 102 dlou-
hodobých pěstounů. Pěstouni jsou přednostně 
oslovováni v rámci Středočeského kraje, ale 
mohou být kontaktováni i z jiných krajů. 

MAJÍ – NA ROZDÍL OD ZVYŠUJÍCÍ SE POTŘEBY 
PĚSTOUNŮ – NĚKTERÉ ČINNOSTI OBORU 
NAOPAK KLESAJÍCÍ TENDENCI, PROTOŽE UŽ 
PO NICH NENÍ SPOLEČENSKÁ POPTÁVKA?

To si nemyslím. A ještě bych doplnila k pěs-
tounské péči: OSPOD by měl především pod-
porovat zákonné zástupce – rodiče nebo osoby 
blízké – při řešení výchovných a jiných problémů 
s dětmi. Trendem a v zájmu dětí je, aby zůstávaly 
v přirozeném prostředí. Snahou je tedy vyhledat 
osobu v jeho blízkém okolí, v širší rodině. 

PŘESUŇME SE K NEJSTARŠÍ GENERACI. PŘED 
OSMI LETY PŘÍBRAM OTEVŘELA KOMUNITNÍ 
DŮM SENIORŮ, TAKZVANÝ KODUS, 
S MYŠLENKOU KOMUNITNÍHO ŽIVOTA. 
PODAŘILO SE JI NAPLNIT?

Původní představa byla, že komunitní sou-
žití nájemníků v tomto domě bude intenziv-
nější. Zpočátku jsme se ho snažili podporovat 
zvenku. Nicméně s odstupem času se uká-
zalo, že na udržitelnosti funkční komunity 
mají nejvyšší podíl sami její členové. Fun-
gování komunity by mělo vycházet hlavně 
z jejich potřeb. Je tedy třeba to vnímat tak, 
že obyvatelé Kodusu žijí podle svých před-
stav a udržovat nějakou naši původní ideu 
komunity, která se liší od jejich potřeb a ak-
tivit, není moc efektivní. 

STÁRNUTÍ POPULACE SE PODLE 
DOSTUPNÝCH ČÍSEL TÝKÁ I PŘÍBRAMI. 
JAKÉ V TÉTO SOUVISLOSTI VIDÍTE BYTOVÉ 
MOŽNOSTI MĚSTA DO BUDOUCNA?

Určitě bude potřeba navyšovat kapacity ne-
jen sociální, ale i zdravotní, což se týká zejména 
domácí péče. Jedna věc je totiž budovat ubyto-
vací kapacity a druhá pomoci lidem zůstat co 
nejdéle v jejich přirozeném prostředí. Zároveň 
musíme počítat i s nabídkou edukace pro starší 
občany, aby věděli, na koho se mohou obrátit. 
Měli bychom navýšit i terénní sociální služby, 
jako je pečovatelská služba. Bude potřeba roz-

šířit kapacity domova seniorů a obecně udr-
žovat a navyšovat bytový fond pro stárnoucí 
populaci. 

JSOU MĚSTA, KTERÁ MOHOU BÝT PRO 
PŘÍBRAM V TOMTO OHLEDU INSPIRACÍ? 

Obecně je trendem zajišťování péče o starší 
osoby a  o  osoby se zdravotním postižením 
v  jejich domácím prostředí. Tudíž bychom 
měli rozšiřovat zdravotní a sociální kapacity 
směřované na dlouhodobou péči. A současně 
je velmi důležité podporovat neformální pe-
čující, z řad rodinných příslušníků a dalších 
blízkých osob.

PŘÍBRAMSKÉ CENTRUM SOCIÁLNÍCH 
A ZDRAVOTNÍCH SLUŽEB LETOS SLAVÍ 10 LET 
A OD SVÉHO ZALOŽENÍ TUTO MYŠLENKU 
PROSAZOVALO. JSOU ZDRAVOTNÍ 
A SOCIÁLNÍ SLUŽBY V PŘÍBRAMI PRO 
SENIORY DOSTAČUJÍCÍ?

V současné době ano. Se stárnutím populace 
bude ale nutné navyšovat také personální ka-
pacity, aby i centrum bylo schopno pojmout 
více klientů, kteří budou přicházet, a zajistit 
jim pomoc v přirozeném, domácím prostředí. 

S Stanislav D. Břeň

Markéta Filipová

Do funkce vedoucí Odboru sociálních věcí 
a  zdravotnictví byla jmenována 1. září 
2024. Od roku 2015 působila na pozici pra-
covníka OSPOD Městského úřadu Příbram. 
Před nástupem do sociální oblasti praco-
vala v oboru gastronomie. Vystudovala 
vysokou školu se zaměřením na misijní 
a charitativní činnost, obor sociální práce. 

inzerce
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Během 6. května se policisté zaměřili na kon-
trolu nákladní dopravy, zejména na přepravu 
nebezpečných látek, technický stav vozidel 
a hmotnostní limity. „Příbramští policisté zjistili 
u jednoho nákladního auta technickou závadu, 
řidič dostal na místě pokutu ve výši sedmi tisíc 
korun. V jednom případě šlo o porušení ADR, do-
hody o přepravě nebezpečných látek, dopravce 
byl oznámen na krajský úřad,“ uvedla Monika 
Schindlová, komisařka Policie ČR.

S Stanislav D. Břeň

Kontroly nákladních vozidel

Od středy 7. května uzavřelo Ředitelství sil-
nic a dálnic (ŘSD) most přes železnici na silnici 
I. třídy v Husově ulici. Toto opatření si vyžádalo 
také změnu trasy a zastávek autobusových linek 
503, 505, 506, 508, 512 a 521.

UVEDENÉ LINKY JSOU VEDENY 
PO OBJÍZDNÝCH TRASÁCH:

Linka 503: ze zastávky „Příbram, Březové 
Hory, Mariánská“ je odkloněna ulicemi Marián-
ská, Politických vězňů, Antonína Dvořáka, Le-
gionářů, tř. Osvobození, Březnická, Čs. armády, 
Plzeňská a dále jede po své pravidelné trase. 

Linka 505: směr Orlov: ze zastávky „Příbram, 
aut. nádr.“ je odkloněna ulicí Obecnická, Lilka, 
U Lilky do zastávky „Příbram, Kaufland“ a dále 
pokračuje po své pravidelné trase. 

Směr Kozičín: ze zastávky „Příbram, K Pod-
lesí“ projíždí linka ulicemi K Podlesí, Husova, 
Anenská, Hornických učňů, Politických vězňů, 
Antonína Dvořáka, Legionářů, tř. Osvobození 
do zastávky „Příbram, II. poliklinika“ a dále 
směřuje po své pravidelné trase. 

Linky 506 a 521: spoje jedoucí přes zastávku 
„Příbram, Hornických učňů“ jsou vedeny 
po trase ostatních spojů přes zastávku „Příbram, 
Čs. armády“. 

Linka 508: ze zastávky „Příbram, Plzeňská“ 
je linka odkloněna do ulic Obecnická, Lilka, 
U Lilky do zastávky „Příbram, Kaufland“ a dále 
pokračuje po své pravidelné trase. 

Linka 512: směr Sádek: po  výjezdu z  ter-
minálu linka najíždí do ulic Obecnická, Lilka, 
U Lilky a poté do zastávky „Příbram, Kaufland“, 
odkud už kopíruje pravidelnou trasu.

Směr Příbram: ze zastávky „Příbram, K Pod-
lesí“ se linka odklání ulicemi K Podlesí, Husova, 
Anenská, Hornických učňů, Politických vězňů, 

Antonína Dvořáka, Legionářů, tř. Osvobození, 
Březnická, Čs. armády, do pravidelné výstupní 
zastávky „Příbram, aut. nádr.“ 

Ruší se zastávky: „Příbram, Kaufland“ – 
směr autobusové nádraží pro všechny linky 
a pro linky 506 a 521 v obou směrech; „Pří-
bram, Hornických učňů“ – obousměrně pro 
linky 503, 506 a 521; „Příbram, průmyslová 
zóna“ – obousměrně pro linky 503, 506 a 521; 
„Příbram, aut. nádr. (ul. Čs. armády)“ – pro 
linku 505 směr Kozičín a pro linku 508 směr Dr-
kolnov; „Příbram, Čs. armády“ – pro linku 505 
směr Kozičín; „Příbram, Na Cihelně“ – pro linku 
505 směr Kozičín; 

„Příbram, Politických vězňů“ – pro linky 506 
a 521 obousměrně.

Následující zastávka je přemístěna: „Pří-
bram, aut. nádr. (ul. Čs. armády)“ – pro linku 
503 směr Svatá Hora do opačného směru. 

Nově jsou zřízeny zastávky: „Příbram, Poli-
tických vězňů“ – pro linky 503 a 512 směr au-
tobusové nádraží a pro linku 505 směr Kozičín 
v pravidelné zastávce linky 506 směr Zdaboř; 

„Příbram, Na Cihelně“ – pro linky 503 a 512 
směr autobusové nádraží v pravidelné zastávce 
linky 502 směr Svatá Hora; „Příbram, Čs. ar-
mády“ – pro linky 503 a 512 směr autobusové 
nádraží v pravidelné zastávce linky 502 směr 
Svatá Hora; „Příbram, Pragovka“ – pro linky 505, 
508 a 512 směr Březové Hory/Podlesí v pravi-
delné zastávce linky 504 směr Lhota u Příbrami; 
„Příbram, Plynárenská“ – pro linky 505, 508 
a 512 směr Březové Hory/Podlesí v pravidelné 
zast. linky 504 směr Lhota u Příbrami; „Příbram, 
Hornických učňů“ – pro linku 505 směr Kozičín 
a pro linku 512 směr autobusové nádraží v pra-
videlné zastávce linky 508 směr Drkolnov; „Pří-
bram, průmyslová zóna“ – pro linku 505 směr 
Kozičín a pro linku 512 směr autobusové nádraží 
v pravidelné zastávce linky 508 směr Drkolnov. 

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

Rekonstrukce mostu v Husově ulici 
přinesla změny tras a zastávek
V rámci dopravní uzavírky související s rekonstrukcí mostu v Husově ulici došlo s platností od 7. května ke změně v autobusové 
dopravě. Úpravy potrvají do odvolání, resp. po dobu rekonstrukce mostu. 

Rekonstrukce mostu byla dlouho odkládána, pak ji ŘSD zahájilo dva dny po prohlídce.  Foto: archiv



DOPRAVA

| 15 |

První část jihovýchodního obchvatu Příbrami 
má vydané územní rozhodnutí. Rozhodl o něm 
Magistrát hlavního města Prahy. Ten převzal ří-
zení na základě žádosti Ministerstva dopravy, 
které kvůli riziku systémové podjatosti ode-
bralo tuto pravomoc Krajskému úřadu Středo-
českého kraje.

Stavba nese oficiální název „I/18 Příbram 
– jihovýchodní obchvat 1. část“ a  nachází se 
na území obcí a katastrálních území Příbram, 
Dubno, Háje, Brod a Jerusalem. Projekt je veden 
jako veřejně prospěšná stavba, za jejíž přípravu 
odpovídá Ředitelství silnic a dálnic ČR.

Plánovaný úsek bude měřit 4,276 km a bude 
vybudován v kategorii S 9,5/90 (70,50). Sou-
částí výstavby bude úprava napojených silnic 
II. a III. třídy, vznik tří úrovňových křižovatek, 
z nichž dvě budou okružní, a čtyři nové mostní 

objekty. Projekt také počítá s protihlukovými 
opatřeními. Stavba zahrnuje i přeložky tech-
nické infrastruktury – například vodovodů, 
vedení vysokého napětí, plynovodů nebo sdě-
lovacích kabelů.

Převážná část trasy povede mimo zastavěná 
území, a proto podle dokumentace nejsou plá-
novány rozsáhlejší demolice. Dotčeno bude 
jen několik drobných staveb, např. přístřešky 
autobusových zastávek nebo části oplocení 
a zárubní zídek v průmyslovém areálu. Sou-
částí projektu jsou také vegetační a  rekulti-
vační úpravy. Po dokončení stavby proběhne 
náhradní výsadba za kácenou zeleň a rekulti-
vace dočasně využitých ploch.

Stavba zasáhne jak zemědělský půdní fond, 
tak lesní pozemky. V rámci územního řízení 
bylo rozhodnuto o  trvalém odnětí více než 

13,6 hektaru zemědělské půdy a přes 3,1 hek-
taru lesa. 

Vydání územního rozhodnutí znamená 
posun v přípravě dlouho diskutovaného ob-
chvatu, který má pomoci odvést tranzitní do-
pravu mimo centrum Příbrami a Březové Hory 
a přispět ke zvýšení bezpečnosti a plynulosti 
dopravy v regionu. V pokročilejší fázi přípravy 
je nyní 2. část obchvatu, která měří 5,5 km 
a povede mezi Brodem a Bohutínem. Podle vy-
jádření zástupce ŘSD Petra Kerhata z konce loň-
ského roku by stavba této části obchvatu mohla 
začít v druhé polovině roku 2026. 

S Stanislav D. Břeň

První část jihovýchodního obchvatu 
Příbrami má územní rozhodnutí
Magistrát hlavního města Prahy vydal rozhodnutí o umístění první části plánovaného jihovýchodního obchvatu města Příbram. 
Stavba bude měřit více než čtyři kilometry a zahrne nové křižovatky, mosty i přeložky inženýrských sítí. Projekt nyní vstupuje 
do další fáze přípravy.

inzerce
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Víkend 7.–8. června bude patřit oblíbené 
akci Hornické pohádky, odehrávající se v taju-
plně osvětlené Prokopské štole. Děti i dospělí 
si užijí speciální prohlídky s  jízdou důlním 
vláčkem, pohádkami, scénkami a písničkami 
inspirovanými příběhy o  permonících. Pro-
hlídky probíhají každou celou hodinu od 9.00 
do 16.00. Vstupné je 60 korun; jako bonus je 
pro účastníky připravena prohlídka parního 
těžního stroje za zvýhodněnou cenu 10 ko-
run. Vzhledem k omezené kapacitě vláčku mu-
zeum doporučuje předchozí rezervaci na tel. 
318 630 149.

V neděli 8. června od 18.00 ožije důl Vojtěch 
koncertem kapely Bárka a sboru Gambale. V ne-
obyčejném prostředí šachetní budovy se pro-

pojí krásná industriální architektura s kvalitní 
hudbou. Zazní klasické skladby, lidové písně 
i známé filmové melodie v podání violoncella, 
harfy a sborového zpěvu. Vstupné činí 60 korun, 
předprodej probíhá od 3. června na dole Vojtěch. 
Akce se koná v rámci festivalu Středočeské kul-
turní léto.

Vrchol měsíce přijde v pátek 13. června, 
kdy muzeum pořádá Muzejní noc. Od 17.00 
do  22.00 nabídne netradiční večerní pro-
hlídky štol, při kterých návštěvníci zažijí 
kouzelnou atmosféru podzemí, obohacenou 
o tajemné příběhy. Tyto speciální prohlídky 
jsou vhodné zejména pro rodiny s  dětmi. 
Součástí programu bude také promítání 
historických dokumentárních filmů a tvůrčí 

doprovodný program pro děti. Vstupné je 
20 korun.

Na  závěr června se ve  čtvrtek 26. června 
v Památníku Vojna Lešetice uskuteční kom-
ponovaný tematický program k  příležitosti 
Dne památky obětí komunistického režimu. 
Od 16.00 se bude sloužit pietní mše, v 17.00 
se areálem rozezní písně Karla Kryla v podání 
skupiny PCHS. Podrobnosti o všech akcích na-
jdete na webu muzeum-pribram.cz.

S Stanislava Charvátová
Hornické muzeum Příbram

Červen v Hornickém muzeu Příbram: 
pohádky, hudba i noční dobrodružství
Hornické muzeum Příbram připravilo na červen pestrý program pro malé i velké návštěvníky. V jeho areálech se bude odehrávat 
divadlo, koncert, zážitkové prohlídky i pietní vzpomínka. Do dolů se vydají pohádkové bytosti, hudebníci i noční návštěvníci 
s baterkami.

Vrcholem červnového programu bude Muzejní noc. Děti si zase užijí Hornické pohádky.  Foto: Hornické muzeum Příbram

Každý z téměř stovky stromů v aleji je ad-
resně věnován památce konkrétního vojáka. 
První lípy vysazené v roce 2023 byly věnovány 
regionálním hrdinům. V  rámci druhé etapy 
sázení v dubnu 2024 byla mj. vysazena i lípa 
srdčitá za příbramského rodáka, českosloven-
ského vojáka, parašutistu a člena paraskupiny 

Antimony kapitána in memoriam Františka Zá-
vorku. Město Příbram se stalo patronem tohoto 
stromu a projekt podpořilo finančním darem 
ve výši 10 000 korun. 

Slavnostní odhalení Aleje československých 
výsadkářů bylo organizováno předsedou zapsa-
ného spolku Veterans – Váleční veteráni České 

republiky Třebíč Tomášem Slámou ve spolu-
práci se starostou obce Vladislav (součástí je 
Střížov). Za město Příbram se akce zúčastnil 
Miroslav Ječmen, předseda Jednoty Českoslo-
venské obce legionářské Příbram. 

Slavnostní akt zahájil pěvecký sbor, který za-
zpíval českou státní hymnu, poté následovaly 

Příbram uctila památku  
parašutisty Františka Závorky
V sobotu 12. dubna 2025 byla ve Střížově u Vladislavi (okres Třebíč) slavnostně odhalena Alej věnovaná památce 
československých vojáků – parašutistů, kteří byli v letech 1941–1945 vysíláni československou exilovou vládou v Londýně k plnění 
úkolů na území německou armádou okupovaného Československa. 
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Erasmus+ je vzdělávací program Evropské 
unie, který podporuje mezinárodní spolu-
práci a výjezdy do zahraničí ve všech sférách 
vzdělávání, v odborné přípravě a v oblasti mlá-
deže a sportu. Přináší inovace do vzdělávání 
a v účastnících podporuje všeobecný rozvoj 
dovedností.

Ocenění za přínos v oblasti mezinárodního 
vzdělávání v kategorii digitalizace získala Pří-
bram za projekt s názvem Robotika hýbe svě-
tem, který byl realizován v letech 2020–2023. 
Slavnostního předávání cen v Domě zahraniční 
spolupráce (DZS) v pražském Rudolfinu se zú-
častnila koordinátorka projektu Lenka Lexová 
společně s kolegy z partnerské školy Copernicus 
Hoorn. Na projektu se dále aktivně podíleli part-
neři ze ZŠ Jiráskovy sady Příbram, ZŠ 28. října 
Příbram, Techak Březnice, města Kežmarok, 
Grundschule Kežmarok, Centra volného času 
Kežmarok, města Hoorn a Stichting Netwerk 
Hoorn.

O  udělení cen rozhodovalo 16 odborníků 
z  akademické sféry, ministerstev a  partner-
ských institucí DZS. Do  finále bylo nomino-
váno 36 projektů v šesti kategoriích. „Samotná 

nominace je důkazem, že náš projekt vynikal 
kvalitou, originalitou, konkrétními dopady 
na účastníky i místní komunitu a měl široký 
inspirační potenciál,“ řekl příbramský starosta 
Jan Konvalinka.

Účastníci projektu se v  průběhu tříletého 
projektového období zapojili do široké škály 
aktivit, projektových dnů, workshopů o  ev-
ropských kulturách, soutěží, letních táborů či 
zahraničích výjezdů, které kombinovaly rozvoj 
digitálních dovedností s kulturním poznáním. 
Žáci pracovali s  moderními technologiemi, 
jako jsou Ozoboti, robotické Lego a virtuální 
realita. Projekt také podpořil regionální spolu-
práci mezi různými institucemi a šíření inovací 
v oblasti digitalizace. 

„Těší mě, že spolupráce s partnerskými městy 
funguje ve všech oblastech, jak je vidět na zís-
kaném ocenění, které je pro účastníky projektu 
jistě i povzbuzením do další činnosti. Tyto mezi-
národní projekty otevírají dveře k modernímu 
vzdělávání a  novým příležitostem pro žáky 
i učitele našich škol,“ dodává starosta Jan Kon-
valinka.

S Eva Švehlová
Městský úřad Příbram

Příbram získala ocenění za přínos v oblasti 
mezinárodního vzdělávání
Město Příbram se dlouhodobě zapojuje do projektu Erasmus+. V letošním roce do Příbrami putuje ocenění za přínos v oblasti 
mezinárodního vzdělávání.

ústní projevy předsedy sdružení Veterans, ře-
ditele Odboru pro válečné veterány a válečné 
hroby ministerstva obrany a  starosty obce. 
Po skončení jednotlivých projevů, které před-
nesli pozvaní hosté, přistoupili vybraní zástupci 
k památníku, aby zde uctili památku položením 
květinových darů. Ty byly věnovány na počest 
plukovníka in memoriam Jaroslava Krátkého, 
významného představitele československého 
odboje, a zároveň i jako pocta všem ostatním 
příslušníkům československé zahraniční ar-
mády, kteří v období druhé světové války pů-
sobili ve Velké Británii. Slavnostní akt vyvrcholil 
tradičním zatroubením večerky. Následovala 
minuta ticha věnovaná památce všech parašu-
tistů, kteří byli v rámci výsadkových operací vy-
sláni z Británie do okupovaných území, včetně 
Československa i dalších evropských zemí.

Po završení oficiální části aktu odhalení Aleje 
čsl. parašutistů přistoupil k  připravenému 
místu Miroslav Ječmen, který zde jménem 
města Příbrami položil pietní kytici. Toto sym-
bolické gesto bylo věnováno památce štábního 
kapitána in memoriam Františka Závorky, ro-
dáka z Příbrami. 

S Miroslav Ječmen; Jana Klímová
Jednota Československé obce legionářské 

Příbram; Městský úřad Příbram

Alej věnovaná památce československých vojáků připomíná také příbramského rodáka Františka Závorku.
  Foto: Roman Prokůpek

Ze slavnostního předání.  Foto: Eva Švehlová
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Každý Stolperstein s  údajem o  narození, 
transportu či smrti bývá zpravidla umisťován 
u posledního bydliště dané osoby, odkud byla 
transportována na smrt v důsledku nacistické 
vyhlazovací politiky během druhé světové 
války. 

Tato symbolická připomínka zapustila ko-
řeny i v Česku, kde jsou Kameny realizovány 
od  roku 2008, kdy nápad vzešel z  popudu 
České unie židovské mládeže. Boris Barak Se-
linger z Židovské obce Brno se zasloužil o vý-
robu Kamenů, které byly slavnostně umístěny 
v Příbrami dne 7. května 2025, v předvečer 
80. výročí porážky nacismu v Evropě. Jednalo 
se o položení vůbec prvních Kamenů zmizelých 
v našem městě. Inspirací se pro celou akci staly 
realizace v jiných českých městech, které mě 
inspirovaly k tomuto záměru. Například v ne-
daleké Dobříši či Mníšku pod Brdy byly Kameny 
odhaleny v nedávné době. 

ZAVÍTALI POTOMCI IDY EDELSTEINOVÉ 
Díky spolupráci s městem Příbram, nejenom 

finanční, se projekt stal realizovatelný v po-
měrně krátkém časovém horizontu. Slavnostní 
atmosféru dodala květnové akci skutečnost, že 
na ni zavítali potomci připomínané Idy Edel-
steinové – Tomas Kantor-Nagel a jeho bratranec 
Felipe Kantor, jejichž prababička Milada Kantor 
stihla včas emigrovat do Chile. V dojemném pro-
jevu před domem svých předků Tomas zavzpo-
mínal na osudy své rodiny na základě střípků 
pamětí příbuzných. Jak ostatně sám připomněl, 
v Příbrami žilo hned několik rodin Edelsteino-
vých. Celkem čtyřem osobám ze dvou rodin byly 
věnovány Kameny zmizelých, a to na dvou mís-
tech v Pražské ulici, před domy č. p. 141 a č. 
p. 32. Všechny čtyři Kameny ještě doplnil jeden 
Kámen navíc s QR kódem, po jehož načtení si 
mohou kolemjdoucí vyhledat podrobnější in-
formace o osudech lidí. 

Ačkoliv všechny čtyři osoby byly nositeli 
stejného příjmení, příbuzenské vazby je pojily 
skrze potomky. Dcera manželů Idy Edelsteinové 
a Moritze Edelsteina, obchodníka a majitele 
firmy B. Löwy, byla provdaná za Franze Edel-
steina, syna živnostníka Šimona Edelsteina. 
Zmíněný Šimon Edelstein, kterému byl spolu 
se synem Bedřichem odhalen Kámen na adrese 
I/141, byl aktivní i v náboženském životě, jeli-
kož byl dlouholetým členem pohřebního bratr-
stva Chevra kadiša. 

Kromě vzácných hostů jsme mohli na piet-
ním aktu přivítat též předsedkyni České unie ži-
dovské mládeže Emmu Günsberger či zástupce 
společnosti Matana, která spravuje nemovitý 
majetek ve vlastnictví Židovské obce v Praze. 
Jejich zásluhou tak mohli účastníci navštívit 
též bývalý židovský hřbitov v Příbrami, kde od-
počívá zdejší původní židovské obyvatelstvo. 
Právě sem zamířily poslední kroky účastníků 
ceremoniálu, a potomci se tak mohli symbolicky 
rozloučit s městem nad hrobem svého předka. 

STÁLE ŽIVÁ VZPOMÍNKA
Po více než osmi dekádách, které součas-

nost dělí od oněch smutných událostí, se tak 
lidé v Příbrami mohli vydat po židovských sto-
pách. Nejeden z nás si tak může přát, aby nyní 
po položení Kamenů zmizelých a v době, kdy 
odchází poslední žijící svědkové holocaustu, 
zůstala památka židovských obětí nadále živá.

S Vojtěch Řapek

V Příbrami jsou první Kameny zmizelých
Kameny zmizelých – Stolpersteine, z německého překladu Kameny, o které je třeba klopýtnout – myšleno pohledem, je inciativa 
s kořeny sahajícími do 90. let, kdy německý umělec Gunter Demnig přišel s nápadem připomínat židovské oběti holocaustu 
umisťováním malých kamenů ve tvaru kostky s mosazným povrchem do ulic měst. 

Zleva Felipe Kantor, Emma Günsberger, Tomas Kan-
tor-Nagel a Vojtěch Řapek na židovském hřbitově. 
 Foto: Jana Klímová

Kameny zmizelých, první v Příbrami, byly umístěny do Pražské ulice.  Foto: město Příbram

V  plaveckém bazénu dojde přes prázdniny 
k přechodnému uzavření několika služeb z dů-
vodu pravidelné údržby, technických prací 
a  letní odstávky. Sportovní hala je uzavřena 
od 15. května do 31. července, sauna od 1. června 
do 7. září a vnitřní bazén spolu s bistrem Sezam 
od 28. července do 7. září. Pro zájemce o sauno-
vání bude k dispozici veřejná sauna na Novém 
rybníce, která je otevřena pro ženy ve čtvrtek a pro 
muže v úterý (vždy 14.00 – 21.00). V ostatní dny 
je možné si na tel. 702 020 735 objednat privátní 
saunu.

Letní provoz 
v aquaparku

Do  jarní výsadby a  obnovy stromů ve  Sva-
tohorských sadech se 25. dubna zapojilo přes 
330 studentů z příbramských škol. Akce, pořá-
daná u příležitosti Dne Země, měla kromě dobro-
volnické i vzdělávací část. Součástí programu byly 
workshopy o  biodiverzitě a  vývoji zemědělské 
techniky. Sady se dlouhodobě obnovují díky ak-
tivitám spolku Svatohorské sady Příbram a pod-
pory veřejnosti, škol, města i firem jako ČEZ nebo 
Doosan Bobcat. „Co se týče celkové rekultivace, 
je to vzhledem k rozlehlosti a členitosti sadu 
nekonečný příběh, neboť ovocné stromy pocho-
pitelně také stárnou a v některých případech 
i  uhynou vlivem povětrnostních podmínek. 
Pochopitelně je také nutná zálivka, pravidelné 
vyžínání trávy, ošetření starších stromů či vy-
kácení těch odumřelých, po němž musí zase 
přijít výsadba nových,“ řekl Luboš Řezáč, člen 
výboru spolku Svatohorské sady. 

Studenti pomáhali 
ve Svatohorských 
sadech
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Na jednotlivých stanovištích žáky čekaly roz-
manité aktivity, jejichž prostřednictvím měli 
možnost poznat nejen život obyvatel tehdejšího 
protektorátu, ale také dopady na život v celé 
Evropě. Vyzkoušeli si tak např. práci s mapou, 
sestavení válečného jídelníčku na základě potra-
vinových lístků, zahráli si pexeso s německými 
slovíčky, vyluštili nejen osmisměrku, ale i šifru 
a sbalili si věci do transportu. Na základě literár-
ních ukázek poznávali emoce lidí, které válka po-
stihla v různých životních etapách. V učebnách 
informatiky si ověřili své znalosti o tehdejší době 
formou online hry. 

Na  jednom z  venkovních stanovišť se žáci 
dokonce seznámili s vojenskou technikou a po-

třebami tehdejších armád. Přednášky o tehdejší 
technice se ujal učitel Tomáš Majer a jeho přá-
telé Pavel Mácha, Jan Říha, Tomáš Uher z klubu 
vojenské historie, kterým patří dík za ochotu 
a spolupráci.  

Žáci odcházeli nejen s novými znalostmi, ale 
také s uvědoměním, že můžeme být vděčni za to, 
co dnes máme, a měli bychom to s pokorou při-
jmout. 

S Petra Šorfová, Andrea Tomanová
ZŠ Školní

Žáci sedmého ročníku se prostřednictvím 
poutavé prezentace vydali na  pomyslnou 
cestu napříč Peru. Dozvěděli se o rozmanité 
přírodě této jihoamerické země – o majestát-
ních Andách, tajemném amazonském pralese 
i pobřeží Tichého oceánu. Nechyběly ani fas-
cinující historické památky, jako je Machu Pic-
chu, a ochutnávka tradičních pokrmů alespoň 
na obrázcích. Děti se seznámily např. s ceviche, 
lomo saltado nebo pečeným morčetem, které je 
v Peru považováno za delikatesu. Zajímavostí 
byly i  informace o  typických zvířatech jed-
notlivých oblastí a volnočasových aktivitách 
místních obyvatel. Na závěr prezentace se žáci 
zapojili do krátké konverzace ve španělštině, 
což pro ně byla skvělá příležitost procvičit si 
jazyk v praxi.

Prezentace pro osmý a devátý ročník byla in-
teraktivnější a zaměřila se na porovnání života 
v Peru a České republice. Žáci aktivně disku-
tovali, porovnávali geografii, kulturu i každo-
denní život obou zemí. Dozvěděli se, že Peru 
je šestnáctkrát větší než Česká republika, má 
tři oficiální jazyky – španělštinu, kečuánštinu 
a ajmarštinu – a že život v Peru je mnohem ruš-
nější, plný hudby a tance. Diskuse se zaměřila 
také na rozdíly v tradicích, komunikaci či ži-
votním stylu obyvatel. Na závěr nechyběla ani 
jazyková výzva – žáci si popovídali španělsky 
s rodilým mluvčím, zatímco on se na oplátku 
pokusil zvládnout češtinu. Vyzkoušel si nejen 
shodu podmětu s přísudkem, ale i vyjmenovaná 
slova a i přes drobné obtíže si svým úsilím vy-
sloužil velký obdiv.

Zajímavá jazyková zkušenost čekala i na žáky 
šestého ročníku, kteří absolvovali prezentaci 
v angličtině. Byla to pro ně skvělá příležitost 
procvičit si jazyk, slyšet jiný přízvuk a zapojit 
se do aktivní konverzace. Odpovídali na otázky, 
tvořili věty a snažili se co nejvíce mluvit. Velkou 
motivací pro děti byla schopnost hosta plynule 
přecházet mezi třemi jazyky – angličtinou, špa-
nělštinou, a dokonce i češtinou. Ukázal jim, jak 
důležitá je znalost jazyků pro dorozumění mezi 
lidmi z různých koutů světa a jak může anglič-
tina sloužit jako most i mezi lidmi, pro které není 
mateřským jazykem.

Setkání s rodilým mluvčím bylo pro žáky nejen 
příležitostí dozvědět se něco nového o Peru, ale 
také možností rozšířit si obzory, překonat jazykové 
bariéry a získat větší sebevědomí v používání cizích 
jazyků. Všechny prezentace proběhly v přátelské 
a uvolněné atmosféře, která podpořila aktivní za-
pojení žáků i jejich chuť učit se cizí jazyky.

S Gabriela Dvořáková
ZŠ pod Svatou Horou

Žáci si připomněli 80. výročí konce  
druhé světové války
V pátek 2. května se žáci celého druhého stupně promíchali do různorodých skupin, které zahrnovaly zástupce všech ročníků. 
V těchto neobvyklých skupinách pak absolvovali bohatý program, který měl za úkol přiblížit běžný život lidí za 2. světové války.

Peruánský host oživil výuku jazyků
V březnu již podruhé navštívil ZŠ pod Svatou Horou rodilý mluvčí ze vzdáleného Peru. Pro žáky si připravil dvě zajímavé 
prezentace, které nejen přiblížily kulturu jeho rodné země, ale zároveň nabídly možnost procvičit si španělštinu i angličtinu 
a zapojit se do konverzace.

Žáci si popovídali španělsky s rodilým mluvčím, zatímco on se na oplátku pokusil zvládnout češtinu. 
Foto: Gabriela Dvořáková

Žáci se mohli seznámit s vojenskou technikou díky 
zástupcům klubu vojenské historie.  Foto: ZŠ Školní
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Klub českých turistů Baník Příbram při-
pravil i v letošním roce pestrý program plný 
jednodenních i vícedenních výletů. Součástí 
nabídky jsou autobusové i vlakové zájezdy 
a také pravidelné čtvrteční vycházky do okolí 
Příbrami, které se těší dlouhodobé oblibě.

Program je koncipován tak, aby byl 
přístupný široké veřejnosti včetně rodin 
s dětmi či méně zdatných účastníků. Klub 

reaguje na stárnutí členské základny rozší-
řením tras o kratší a fyzicky méně náročné 
varianty.

Zájemci o členství nebo o konkrétní akce 
se mohou informovat na  pravidelných 
schůzkách, které se konají každou první 
středu v  měsíci (s  výjimkou července) 
od 17.00 v restauraci Na Hradbách. Další 
informace jsou k dispozici na  telefonním 

čísle 722 770 787, na webových stránkách 
kctbanikpribram.wixsite.com/turisti nebo 
na vývěsce u II. polikliniky.

S Věra Navrátilová
KČT Baník Příbram

Rozšířili jsme také řady našich dobrovolníků 
o nové švadlenky a háčkařky z Dobříše, které 
se věnují šití a háčkování dětských hraček. Při-
pravujeme výstavu našich výrobků v Městské 
knihovně v Dobříši a také se budeme účastnit 
farmářských trhů, kde výtěžek z prodeje popu-
tuje na charitu a na nákup materiálu pro další 
tvoření.

Nadále spolupracujeme se spolkem Babíkov, 
který zajišťuje distribuci našich výrobků do Ne-
mocnice v Příbrami, Berouně, Nízkoprahového 
centra v Příbrami a dalším žadatelům o dobro-
volnické služby. Pro vážně nemocnou osobu ze 
spolku Babíkov jsme uspořádali finanční sbírku 
a částku 8000 korun jsme předali její rodině, 
která se ocitla v těžké životní situaci.

MEDVÍDCI PROTI STRACHU
Stále zásobujeme výrobky také náš part-

nerský spolek Klubko s nití pomáhá v Kolíně. 
Nedávno jsme jim zaslali 112 háčkovaných 
medvídků-záchranářů. Skuteční záchranáři 
tyto hračky předávají v sanitkách dětem, aby 
jim pomohly zvládnout stres a strach. Do Ko-
lína zasíláme i další předměty podle aktuálních 
potřeb.

V  kostele Církve československé husitské 
(CČSH) na  Březových Horách máme stálou 
prodejní výstavku našich výrobků.

Pro první pololetí roku 2025 jsme připravili 
vzdělávací a komunitní program, jehož součástí 
byly nebo ještě budou tyto akce: Květinový 
swap; Salátový bar; Barvy v  našem životě; 
Muzikoterapie; S lesníkem do lesa; Jak se dělá 
rodokmen; Zahradní slavnost s indickou nebo 
indonéskou kuchyní.

OD ZAVINOVAČEK PO CHOBOTNIČKY
Doma naše členky stále pilně háčkují a pletou 

čtverce na deky, ponožky, čepice a šály pro lidi 
bez domova, ponožky pro domovy seniorů, ne-
mocnice apod. Dále vyrábíme zavinovačky pro 
nedonošené děti, chobotničky do inkubátorů, 
polštářky, textilní „omalovánky“ (vycpaná zví-
řátka a panenky, které si děti mohou pomalovat 
v nemocnici), srdíčka pro maminky, háčkované 
hračky, čepičky na vlásky, klíčenky a mnoho dal-
ších potřebných věcí.

Podporu naší činnosti poskytují CČSH na Bře-
zových Horách a restaurace U Modré Kočky, 
které nám pravidelně poskytují zázemí. Ob-
rovský dík patří především našim tvořilkám, 
které věnují svůj čas, dovednosti a srdce pomoci 
druhým.

Máme radost, že jsme stále potřební a že 
svou nezištnou činností můžeme přinášet ra-
dost tam, kde je nejvíce potřeba. Čas věnovaný 
dobrovolnictví vnímáme jako přínosný nejen 
z hlediska emoční pohody, ale i pro budování 
sociálních a  mezilidských vazeb. Chcete se 
přidat? Dobrovolníci se mohou zapojit i z do-
mova. Informace získáte na telefonním čísle 
723  763  625. Scházíme se každé pondělí 
od 14.00 do 16.00 na faře CČSH nebo v re-
stauraci U Modré Kočky.

S Irena Muzikářová
Tvoříme spolu

Turistický klub Baník Příbram pořádá 
výlety i vycházky po okolí
Klub českých turistů Baník Příbram má dlouhou tradici a jeho členové věří, že zájem o turistiku bude pokračovat i v dalších letech. 
Zapojení dětí do výletů může být podle členů ideálním způsobem, jak v nich podpořit vztah k přírodě a pohybu, který si mohou 
přenést i do dospělosti.

Nejen 112 medvídků pro záchranáře
Charitativní spolek Tvoříme spolu v Příbrami nadále rozvíjí svou činnost a navazuje nové spolupráce. Jednou z nich je kontakt 
s textilní dílnou Rukama nohama v Dobříši, kterou vede Noemi Trojanová. Tato dílna zaměstnává sociálně a zdravotně 
znevýhodněné osoby a poskytuje jim smysluplné pracovní příležitosti. Klienti dílny budou pro nás nově vyrábět například čtverce 
na deky pro dlouhodobě nemocné děti v Nemocnici Hořovice (v rámci projektu spolku Babíkov) a další užitné předměty pro 
charitativní účely. Od Noemi Trojanové jsme také obdrželi látky s dětskými motivy pro výrobu zavinovaček a polštářků určených 
pro novorozence v neonatologickém oddělení Nemocnice v Ústí nad Labem.

Záchranáři a záchranářky předávají medvídky dětem, pomáhají jim zvládat stres.  Foto: Tvoříme spolu



Cílem projektu Patronáty je propojit školní 
skupinu či oddíl s odborníkem (průvodcem) 
a správcem přírodovědně cenného území a na-
směrovat členy skupiny k aktivitám ochrany 
přírody. Jinými slovy – pečovat o určité území, 
vybudovat si k němu vztah, převzít nad ním 
patronát. 

Společně s žáky třídy 7. B ze ZŠ Bratří Čapků 
jsme převzali patronát nad lokalitou Lado u La-
zeckého mlýna. Vlhká louka na levém břehu 
Litavky byla v dřívějších dobách hospodářsky 
využívána, avšak v současnosti zde již žádné 
hospodaření spojené s využíváním rostlinné 
biomasy neprobíhá. Zcela ladem však úplně 
neleží, neboť je zpravidla jednou ročně kosená. 
Místo je možné považovat za  vlhkou louku 
i luční lado. 

CENNÉ ÚZEMÍ S CHRÁNĚNÝMI DRUHY 
ROSTLIN A ŽIVOČICHŮ

Louka je druhově pestrá, de facto poslední 
anebo jedna z posledních takto zachovalých luk 
v nivě Litavky. Tvoří ji mozaika střídavě vlhkých 
a podmáčených luk, tedy sušší i vlhčí partie. 
Rostou zde některé zvláště chráněné druhy 
rostlin, např. prstnatec májový, kosatec sibiřský, 
bledule jarní, upolín nejvyšší. Současně jde také 
o biotop některých zvláště chráněných druhů 
živočichů, např. zmije obecné, užovky oboj-
kové, ještěrky obecné nebo ještěrky živorodé. 
Pravděpodobný je zde také výskyt modráska 
bahenního.

V minulosti bývalo vlhkých luk a lučních lad 
v krajině mnohem více, bohužel však značně 
ustoupily v důsledku vývoje krajiny a lidské čin-
nosti (ukončení hospodaření a následné zarůs-
tání dřevinami, příliš intenzivní hospodaření, 
odvodňování, zástavba). Lado u  Lazeckého 
mlýna je registrovaným významným krajin-
ným prvkem. 

Proč je vůbec nutné o luční lokalitu pečovat, 
proč nestačí nechat louku loukou a  o  nic se 
nestarat? Přirozený vývoj rostlinných spole-
čenstev v našich zeměpisných šířkách směřuje 
v případě absence hospodaření k lesním spole-

čenstvům. Původně druhově pestrá louka může 
o své druhy postupně přijít tak, že se na ní roz-
může jedna anebo více silných dominantních 
rostlin, které ostatní druhy potlačí, přerostou. 

VYHRABALI JSME STAŘINU A POSTAVILI 
HADNÍK

Naším úkolem je pomoci správci lokality 
louku kosit a odstraňovat z ní náletové dřeviny 
(tedy takové, které se sem rozšířily zcela spon-
tánně z okolí, ale které v louce mít nechceme). 
Na kosení je zatím čas – lokalitu je vhodné ko-
sit až v druhé polovině vegetační sezony, tedy 
zhruba od konce července do poloviny září. 
V dubnu jsme proto z louky vyhrabávali stařinu 
nahromaděnou v průběhu posledních let, kdy 
se nekosila.

Výřez náletových dřevin se provádí v době 
vegetačního klidu, tj. v zimě a časně na jaře. 
Pokud jste se v březnu a dubnu kolem Litavky 
pohybovali, určitě jste si všimli, že došlo k vy-
kácení olšiny a několika dalších stromů, čímž se 
místo prosvětlilo. Materiál byl zčásti odvezen, 
zčásti použit na místě na stavbu tzv. hadníku. 
Líhniště pro plazy je dřevěná ohrádka vyplněná 
jako jakýsi sendvič větvemi, listím, hoblinami 
a dřevní štěpkou z listnatých stromů. Plazi zde 
nacházejí úkryt, anebo sem také mohou naklást 
v době rozmnožování své snůšky. A právě ta-
kový hadník jsme s žáky na naší lokalitě vyrobili. 
Nachází se na osluněném, ale zároveň i přistíně-
ném místě louky, aby zde plazi měli tepla i světla 
tak akorát. Shora jsme hadník přikryli plotovým 
pletivem, které slouží jako ochrana snůšek před 
predátory. A jestli budou plazi hadník využívat? 
Jsme přesvědčeni o tom, že ano. Jenom během 
dopolední práce na  louce v  polovině dubna 
jsme zaznamenali dva jedince ještěrky obecné 
a jednoho slepýše, kteří se vyhřívali na sluníčku 
na kupkách vyhrabané stařiny. 

NECHTĚLO SE MI, ALE NAKONEC TO BYLO 
BEZVA

A co na to naši sedmáci? Co je nejvíce bavilo? 
„No ta práce, radši jsem venku než ve škole.“ 

(Michal); „Asi stavění hadníku, protože to je 
taková přírodní práce… prospěšná. Mně se 
sem nechtělo chodit a vůbec něco dělat, ale čím 
déle tady jsme, tím víc se mi to líbí.“ (Johy); 
„Na práci jsem se netěšil, ale teď mě opravdu 
baví, hlavně řezání pilou a sekání sekerou.“ 
(Sebastian); „Nelíbí se mi, že je všechno mokré 
a nerada hrabu, takže stavět hadník mě bavilo 
víc. Hodně se mi líbilo, když jsme na prvním 
setkání pozorovali přírodu pod lupou, jde tak 
všechno vidět detailně a koukala jsem se kama-
rádce do očí, a to bylo opravdu nádherné. Dou-
fám, že tady nejsme naposledy, protože je tady 
moc hezky a je to lepší než sedět ve škole.“ (Sofi); 
„Baví mě hrabání, ale to tahání klacků mě moc 
nebavilo.“ (Ali); „...když jsme se šli podívat ven, 
tak mě pod lupou zaujali malí broučci, kteří lezli 
po kytkách.“ (Martin).

A proč to vlastně děláme? „Aby to bylo dobré 
pro přírodu, aby měla zvířata kde bydlet, asi 
ne všechna, ale aspoň nějaká.“ (David); „Mys-
lím si, že to pomůže přírodě, že tady budou mít 
zvířata kde bydlet a bude tady hodně nových 
rostlin.“ (Martin) 

PATRONÁT POKRAČUJE
V květnu se uskutečnil botanický průzkum 

lokality, kdy jsme se pokusili zjistit velikost po-
pulace zvláště chráněných druhů rostlin. V září 
budeme pomáhat pracovníkům Technických 
služeb města Příbrami (TS) s hrabáním a na-
kládáním pokosené biomasy, aby mohla být 
z lokality odvezena ke kompostování. Zkont-
rolujeme také hadník, jestli není třeba doplnit 
materiál do ohrádky.

Projekt patronátu by nebylo možné realizovat 
bez spolupráce s vlastníky pozemků (Aleš Fiala, 
město Příbram), Odborem životního prostředí, 
TS a Truhlářstvím Zdeněk Svoboda. 

S Linda Trunečková; Romana Křížová
Hornické muzeum Příbram; ZŠ Bratří Čapků
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Luční lado má nový hadník
Když je někdo patronem, znamená to, že se stará o někoho jiného, že nad ním drží patronát. Můžeme mít patrona (mecenáše) 
umění, který podporuje životní náklady umělce… můžeme mít patrona-světce, kterému přisuzujeme ochranu nad určitými 
osobami nebo v některé lidské činnosti: svatý Kryštof je považován za patrona poutníků a řidičů, svatá Barbora je patronkou 
havířů atd. Ale co znamená mít patronát nad nějakou lokalitou? O tom je projekt Patronáty vedený Skautským institutem. 

Dopoledne plné práce a hadník je hotov.      Foto: Linda Trunečková
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SOCIÁLNÍ PÉČE

V případě neoprávněného využívání parko-
vací karty se řidič s takto označeným autem do-
pouští přestupku podle zákona č. 361/2000 Sb., 
který stanoví: „Vozidlo lze označit parkovacím 
průkazem pro osoby se zdravotním postižením 
pouze v případě, řídí-li vozidlo nebo je-li ve vo-
zidle přepravována osoba, která je držitelem 
parkovacího průkazu pro osoby se zdravotním 
postižením.“ 

Pokud dojde k  nečitelnosti parkovacího 
průkazu, nebo jeho ztrátě, neprodleně kon-
taktujte a  navštivte Odbor sociálních věcí 
a  zdravotnictví Městského úřadu Příbram. 
Zde požádáte o vydání nového parkovacího 
průkazu. V případě úmrtí držitele se zde prů-
kazy vracejí.

Držitelům průkazů ZTP (s výjimkou slucho-
vého postižení) či ZTP/P vydávají sociální od-
bory obcí s rozšířenou působností podle adresy 
trvalého bydliště od 1. srpna 2011 tzv. parkovací 
průkaz pro osoby se zdravotním postižením. 
V případě ORP Příbram se obracejte na Terezu 
Lukešovou (přízemí budovy Odboru sociálních 
věcí a zdravotnictví, náměstí T. G. Masaryka 
107, č. dveří 5, tel.: 318 402 250, 778 522 936, 
tereza.lukesova@pribram.eu).

PRŮKAZ SE NEVÁŽE NA REGISTRAČNÍ 
ZNAČKU

Přepravovaná osoba je povinna prokázat 
na výzvu policisty nebo strážníka obecní po-
licie, že je držitelem průkazu ZTP nebo ZTP/P, 
který ji opravňuje k využití výhod spojených 
s parkovacím průkazem pro OZP. Průkaz se tedy 
používá současně s průkazem ZTP nebo ZTP/P. 
Parkovací průkaz lze používat v  jakémkoliv 
vozidle, kterým je zdravotně postižená osoba 
přepravována. Neváže se na registrační značku 
vozidla.

Základní výhodou spojenou s parkovacím 
průkazem je nárok parkovat na  místech vy-
hrazených pro OZP. Vyhrazená místa slouží 
k  tomu, aby držitelé parkovacího oprávnění 
pro OZP mohli bez potíží zaparkovat a vystoupit 
z vozu. Neznamená to však automaticky parko-
vání zdarma. Jednotlivé obce mohou mít vlastní 
vyhlášku upravující parkování OZP. Informace 
o parkování zdarma je většinou umístěna přímo 
na parkovacích automatech, případně ji sdělí 
obsluha parkoviště nebo pracovníci úřadu dané 
obce (obecní nebo městský úřad, úřad městské 
části apod.).

Parkovací průkaz pro OZP umožňuje v ojedi-
nělých případech (a je-li to opravdu naléhavě 
nutné) stát po dobu nezbytně nutnou s takto 
označeným vozidlem na místech, kde je do-
pravní značení „Zákaz stání“. Nesmí tím ale 
dojít k ohrožení bezpečnosti a plynulosti pro-
vozu na pozemních komunikacích (upravuje 
zákon č. 361/2000 Sb., o provozu na pozem-
ních komunikacích, § 67, odst. 5). Výjimka 
se nevztahuje na místa, která jsou označená 
dopravní značkou nebo vodorovným doprav-
ním značením vyjadřujícím „Zákaz zastavení“. 
Na těchto místech nesmí zastavit nebo stát ani 
vozidlo označené parkovacím průkazem pro 
OZP.

Zákon č. 361/2000 Sb., § 67, odst. 6 potom 
dále upřesňuje, že vozidla označená parkova-
cím průkazem pro OZP mohou v ojedinělých 
případech a po dobu nezbytně nutnou vjíždět 
i na místa se zákazovou značkou s dodatko-
vými tabulkami „Mimo zásobování“, „Mimo 
dopravní obsluhu“, „Jen zásobování“, „Jen 
obsluha“ nebo „Pěší zóna“.

S Tereza Lukešová
Městský úřad Příbram

Úprava parkovacího průkazu pro osoby se 
zdravotním postižením je trestný čin
Parkovací průkaz pro osoby se zdravotním postižením (dále jen OZP) je veřejná listina, která slouží výhradně držiteli, kterému byl 
úředně přiznán nárok na zvláštní parkovací oprávnění. Stále častěji se objevují případy, kdy někdo průkaz padělá, pozmění údaje 
nebo při jeho vyblednutí např. vlivem slunečního záření obtáhne text fixem. Tato jednání naplňují skutkovou podstatu trestného 
činu padělání a pozměnění veřejné listiny podle § 348 trestního zákoníku (zák. č. 40/2009 Sb.). 

Vyhrazená místa slouží 
k tomu, aby držitelé 
parkovacího oprávnění 
pro OZP mohli bez potíží 
zaparkovat a vystoupit 
z vozu. Neznamená to však 
automaticky parkování 
zdarma.

Průkaz platí i v zemích EU

Parkovací průkaz pro OZP vydaný v ČR má 
mezinárodní platnost v rámci celé Evrop-
ské unie (EU) a vzhled je sjednocen s ob-
dobnými průkazy v ostatních členských 
státech. V EU platí parkovací průkaz pro 
OZP především pro parkování, nicméně 
vždy je vhodné si předem ověřit přesné 
podmínky v dané zemi. Bližší informace 
najdete např. na webu Ústředního automo-
toklubu ČR uamk.cz, popř. je vhodné kon-
taktovat velvyslanectví dané země v ČR. 

Základní výhodou spojenou s parkovacím průkazem je nárok parkovat na místech vyhrazených pro OZP. Vyhra-
zená místa slouží k tomu, aby držitelé parkovacího oprávnění pro OZP mohli bez potíží zaparkovat a vystoupit 
z vozu.  Foto: Stanislav D. Břeň
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SOCIÁLNÍ PRÁCE

Sociální bydlení je klíčovým nástrojem 
pomoci lidem, kteří se ocitli v bytové nouzi 
a nemají možnost získat standardní nájemní 
bydlení. Hlavním cílem je zajistit stabilní a dů-
stojné bydlení pro zranitelné skupiny obyvatel, 
jako jsou rodiny s dětmi, senioři, osoby se zdra-
votním postižením, oběti domácího násilí či lidé 
s nízkými příjmy. 

Dostupné a stabilní bydlení hraje zásadní roli 
při prevenci bezdomovectví a sociálního vylou-
čení. Bezpečný domov umožňuje lidem začít 
znovu, najít si zaměstnání, poskytnout dětem 
stabilní prostředí a postupně se zařadit do běžné 
společnosti.

Hlavní přínosy sociálního bydlení jsou: Pre-
vence bezdomovectví a  chudoby; Zlepšení 
kvality života jednotlivců i  rodin; Podpora 
zaměstnanosti a začlenění do společnosti; Sta-
bilní prostředí pro výchovu dětí; Snížení zátěže 
na sociální a zdravotní systém. 

FORMY SOCIÁLNÍHO BYDLENÍ V ČESKU
V České republice se sociální bydlení zpravi-

dla dělí do tří hlavních kategorií. Krizové (pře-
chodné) bydlení je určeno pro osoby v akutní 
bytové nouzi (např. po ztrátě domova, oběti 
domácího násilí). Patří sem azylové domy, kri-
zová centra nebo nouzové ubytovny. Pobyt je 
časově omezený a slouží k překlenutí nejhorší 
situace.

Takzvané tréninkové bydlení poskytuje pod-
poru lidem, kteří si potřebují osvojit dovednosti 
nutné pro samostatný život (hospodaření s pe-
nězi, placení nájmu, péče o domácnost). Klienti 
zde bydlí za zvýhodněné nájemné a jsou pod 
dohledem sociálních pracovníků. 

Konečně dlouhodobé sociální bydlení je ur-
čeno pro ty, kteří nejsou schopni získat běžné 
nájemní bydlení, ale zároveň už nepotřebují in-
tenzivní podporu. Nabízí cenově dostupné ná-
jemní byty s možností dlouhodobého setrvání.

SOCIÁLNÍ BYDLENÍ V PŘÍBRAMI
Město Příbram se aktivně podílí na  pod-

poře osob v bytové nouzi a v rámci svého so-
ciálního bydlení aktuálně disponuje 29 byty 
(k 13. květnu 2025). Celkem 26 bytů je určeno 
pro klienty z řad rodin i jednotlivců. Nájemní 
doba může být maximálně 24 měsíců. Klienti 
spolupracují se sociálními pracovníky (CSZS – 
terénní služby, sociální poradna). Každé tři mě-
síce je jejich situace vyhodnocena – pokud splní 
podmínky a řádně plní nájemní smlouvu, je jim 
pobyt prodloužen o další čtvrtletí.

Dále disponujeme dvěma krizovými byty pro 
rodiny s dětmi, které slouží k překlenutí akutní ne-
příznivé situace. Doba pobytu činí tři měsíce s mož-
ností prodloužení na maximálně půlrok. Jeden 
krizový byt je určen pro mimořádné situa ce. Mo-
hou zde být ubytováni lidé, kteří přijdou o střechu 
nad hlavou vlivem požáru, povodní nebo jiných 
krizových událostí. Tyto byty jsou menší velikosti, 
ale poskytují důstojné podmínky k životu.

AZYLOVÝ DŮM V PŘÍBRAMI
Součástí sociálního bydlení v Příbrami je také 

Azylový dům pro rodiny s dětmi. Poskytuje do-
časné ubytování rodinám, které se ocitly bez 
střechy nad hlavou, sociální poradenství a pod-
poru při hledání stabilního bydlení a spolupráci 
s odborníky na řešení dluhů, zaměstnání a dal-
ších sociálních problémů.

MULTIDISCIPLINÁRNÍ SPOLUPRÁCE A CÍLE 
SOCIÁLNÍHO BYDLENÍ

Systém sociálního bydlení v Příbrami fun-
guje na principu úzké spolupráce různých in-
stitucí. Jde především o Odbor sociálních věcí 
a zdravotnictví (OSVZ), Orgán sociálně-právní 
ochrany dětí, Centrum sociálních a zdravot-
ních služeb, Úřad práce nebo Charitu Příbram. 
Hlavním cílem je nejen překlenutí tíživé bytové 
situace, ale také podpora klientů v cestě k sa-
mostatnému bydlení a plné integraci do spo-
lečnosti. Důraz je kladen na prostupný systém 
bydlení, kdy klienti po splnění podmínek pře-
cházejí do běžného nájemního bydlení.

Sociální bydlení je zásadním nástrojem boje 
proti bytové nouzi a sociálnímu vyloučení. Po-
skytuje zázemí lidem, kteří se ocitli ve složité 
situaci, a pomáhá jim vrátit se zpět do běžného 
života. Příbram v tomto směru ukazuje, že dobře 
nastavený systém a spolupráce různých orga-
nizací může efektivně pomoci lidem v nouzi 
a zajistit jim důstojné podmínky pro život. 

Pokud potřebujete informace o  možnos-
tech sociálního bydlení v Příbrami, obraťte se 
na Městský úřad Příbram (OSVZ).

S Šimon Puškár
Azylový dům Příbram

Sociální bydlení: cesta k důstojnému 
životu a začlenění do společnosti
V rámci letošního seriálu článků, které v Kahanu vycházejí k 10. výročí Centra sociálních a zdravotních služeb Příbram, 
přibližujeme jednotlivé služby této příspěvkové organizace. V následujícím článku se zaměříme na sociální bydlení.

Azylový dům

Adresa: Příbram IV, Na Vyhlídce 268
E-mail: azylovydum@centrumpribram.cz
Tel.: 318 634 588

Součástí sociálního bydlení v Příbrami je také Azylový dům pro rodiny s dětmi.  Foto (2×): Šimon Puškár
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Nádrž Hněvkovice směrem po proudu řeky 
začíná za hlubockým zdymadlem (s plavební 
komorou), vede nás klikatě k severu, kde ještě 
před Týnem nad Vltavou řeku přehrazuje be-
tonová hráz s malou vodní elektrárnou a pla-
vební komorou; čerpací stanice pro elektrárnu 
je umístěna těsně nad hrází vlevo.

Jižní, více frekventovaná oblast hněvkovické 
nádrže, je až k  osadě Purkarec (část města 
Hluboká nad Vltavou, je zde Síň voroplavby 
na Vltavě) využívána osobní lodní dopravou, 
směřující sem od Hluboké, případně z Českých 

Budějovic. Po obou březích nádrže probíhají cy-
klotrasy a také NS Hluboká–Poměšice (s 12 za-
staveními) či jihočeská větev Svatojakubské 
turistické trasy Via Czechia. Lezci znají také 
Ferrata Hluboká, skaliska různých typů a ob-
tížností přímo nad vodní hladinou.

Asi 4 km pod hrází, kde se řeka mírně stáčí 
na západ, doplujeme do městečka Týn nad Vl-
tavou. Jako první uvidíme silniční a poté tzv. 
Železný most z roku 1892, dnes sloužící pro 
pěší. Plánuje se zvednutí jeho mostovky asi 
o 2,5 metru, neboť po vzdutí orlické nádrže jej 
mohou podplouvat jen menší lodě. V součas-
nosti představuje významnou překážku plá-
nované osobní lodní dopravy.

Historické centrum Týna nad Vltavou s měst-
skou památkovou zónou najdeme na pravém 
břehu. A je zde na co se podívat. K řece mírně 
skloněnému náměstí vévodí dvoupatrový ba-
rokní zámek, postavený v letech 1695–1699 
podle návrhu italského stavitele Antonia de Al-
fieriho. V současné době zde sídlí Městské mu-
zeum. Přehlédnout se nedá původně renesanční 
radnice, s barokním arkádovým podloubím s na-
kloněnými opěráky, dodnes sídlo městského 
úřadu. Za zmínku také stojí řada pěkně oprave-
ných měšťanských domů, např. dům U Modré 
hvězdy v jihozápadním rohu náměstí.

Pokud hledáme občerstvení a odpočinek, 
posaďme se třeba na verandu restaurace Vorař 
přímo u řeky. Můžeme odtud pohodlně sle-
dovat provoz nedalekého přístaviště; nebo se 
odtud vydejme na kole či pěšky proti proudu 
Vltavy k hněvkovické přehradě.

S Jaroslav Hodrment

Přes vodní nádrž Hněvkovice  
do Týna nad Vltavou
Severně od Hluboké nad Vltavou nás řeka dovede do zalesněných zátočin vodní nádrže Hněvkovice. Ta patří k nejnovějším 
stupňům Vltavské kaskády (budována v letech 1980–1991, další úpravy do roku 2010). Vodní dílo bylo zřízeno jako zdroj 
technologické vody pro jadernou elektrárnu Temelín, slouží však také rekreačním účelům, zejména vodním sportům 
a sportovnímu rybolovu. 

Zámek Týn nad Vltavou.  Foto (2×): Jaroslav Hodrment

Týn nad Vltavou, radnice.

Výlet v kostce

Oblast: Povltaví
GPS start: náměstí Míru, Týn nad Vlta-
vou
49.2232078N, 14.4209758E
Trasa: Týn nad Vltavou – přehrada Hněv-
kovice
mapy.cz/s/gepehezeze
Vzdálenost: 6,1 km
Typ: pro pěší i cyklisty
Náročnost: nízká
Značení: červená nebo 7-Vltavská EV7
Zajímavosti: Vodní nádrž Hněvkovice
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PROČ?

V  centru Příbrami mizí tradiční obchody. 
Některé z provozoven zůstávají dlouhodobě 
neobsazené nebo se zde nájemníci mění velmi 
rychle. Proč v Příbrami stále ubývá menších ob-
chodů? A může s tím někdo něco dělat?

KONKURENCE ŘETĚZCŮ I NAKUPOVÁNÍ 
V PRAZE

„Nejčastějším důvodem pro rušení provozovny 
bývá úbytek zákazníků z důvodu velké konku-
rence řetězců,“ domnívá se Andrea Koudelová, 
vedoucí Obecního živnostenského úřadu. U ma-
lých provozoven není podle ní možné parkování, 
zboží je dražší než v supermarketech a supermar-
kety a obchodní zóny nabízejí více druhů zboží 
na jednom místě. „Dále pak hraje roli kupní síla 
zdejších obyvatel. Lidé, kteří brzy ráno odjíždějí 
za prací do Prahy a vracejí se pozdě večer, naku-
pují v Praze,“ vysvětluje Andrea Koudelová. 

Dalším častým důvodem je odchod podni-
katelů, kteří začínali podnikat v devadesátých 
letech, do důchodu. „Nákupní zvyklosti se také 
hodně změnily, lidé často objednávají zboží 
na  internetu s  možností vyzvednutí kdykoli 
v zásilkových boxech. Dále se velmi rozšířilo 
nakupování potravin z elektronických super-
marketů s odvozem až do domu, což přináší 
úsporu času,“ podotýká Andrea Koudelová. 
Podobné důvody uvádí i příbramský starosta 
Jan Konvalinka: „Mění se naše nákupní návyky. 
S neustálým umělým pocitem, že máme málo 
času, že někam strašně spěcháme, snažíme se 
zařídit a nakoupit co nejvíce věcí za co nejkratší 
čas a ideálně s vynaložením co nejmenší ener-
gie. Stále více lidí nachází pohodlí dovážkových 
služeb u sortimentu potravin.“ A pokračuje: 
„U  průmyslového zboží, u  elektroniky nebo 
třeba oblečení a hraček je to daleko markant-
nější. Mění se nákupní kultura. Už i velké mar-
kety vnímají změnu v chování zákazníků. Je to 

proces, se kterým nelze dělat nic jiného než se 
mu přizpůsobit.“

„Náměstí a přilehlé ulice byly vždy centrem 
dění a života daného města. Ulice byly plné 
lidí a výlohy napěchované zbožím, ale doba 
se změnila,“ vzpomíná na ještě relativně ne-
dávnou dobu Marek Školoud, předseda Spolku 
Pražské ulice. A pokračuje: „Živnostníci, kteří 
otevřeli své obchody v devadesátých letech, po-
stupně odcházejí do zasloužené penze, a mladí 
podnikatelé se už do tradičního maloobchodu 
v  kamenných prodejnách pouštět nechtějí.“ 
Důvodů, proč tomu tak je, vidí hned několik: 
„Do  velké míry se změnilo nákupní chování 
zákazníků, kteří čím dál více vyhledávají ob-
chodní centra a  retailové parky na  okrajích 
měst. Jejich obrovskou výhodou je dostatečná 

kapacita parkovacích míst a  delší otevírací 
doba včetně víkendů. V neposlední řadě jsou 
tady e-shopy, v nichž dnes koupíte už cokoliv 
a  jejichž síla rostla v  pandemickém období 
2020–2024.“

Starosta Jan Konvalinka uznává, že Pražská 
se stala typickou obětí změn „nákupního stylu“ 
a že z jejího někdejšího lesku zůstává nostal-
gická vzpomínka: „Na jednu stranu je to škoda, 
na druhou stranu je to úkol a příležitost pro 
všechny srdcaře, kteří podnikání v  Pražské 
a jejím okolí ještě nevzdali. Jejich počínání je 
všechno jen ne snadné. Musí denně přesvědčo-
vat své zákazníky o důvodech, proč je dobré si 
pro zboží zajít k nim, a ne třeba do nějakého 
řetězce na periferii nebo do online obchodu.“ 
Hledání konkurenční výhody oproti řetězcům 
či onlinu se zdá být velmi obtížné. Může v tomto 
směru něco učinit město, nebo někdo jiný?

NÁPADY NA ZMĚNU JSOU
„Podporu ze strany města vidím ve vytváření 

parkovacích míst a  možné slevě nájemného 
v budovách patřících městu,“ říká Andrea Kou-
delová. Jan Konvalinka připomíná, že město 
nevybírá peníze za předzahrádky a umožňuje 
předsunutý prodej před provozovnou. Podle něj 
může pomoci také to, že radnice pořádá ve sta-
rém městě mnoho kulturních akcí, které jsou 
příležitostí i pro lokální podnikatele. Za podporu 
ze strany města lze považovat také skutečnost, 
že do Pražské ulice bylo přesunuto informační 
centrum, díky němuž sem směřuje více turistů. 
Chystá se také oprava povrchu v Pražské ulici, 
což by mělo zlepšit celkový dojem z prostoru 
pěší zóny. „Co ale město fakt nedokáže, je pře-
svědčit lidi, aby do Pražské a jejího okolí čas-
těji chodili a utráceli zde své peníze. To je úkol 
pro obchodníky a provozovatele živností. Oni 
sami nejlépe vědí, jaký druh lidí k nim chodí, 

Proč v centru ubývají menší obchody
Tradiční a zejména menší obchodníci nemají v Příbrami na růžích ustláno. Čelí zostřené konkurenci z oblasti tzv. moderního 
maloobchodu. Ovšem i moderní maloobchod v podobě hypermarketů nebo supermarketů „zastarává“ a musí se vyrovnávat 
nebo rovnou zavádět službu online nakupování. 

Nejen Příbram

Trend úbytku malých prodejen a malého podnikání obecně vidíme i za našimi hranicemi, 
takže v tom určitě nejsme osamoceni. Úbytek malých obchodů, ale i dalšího segmentu živnos-
tenského podnikání, jako např. ubytování, restaurace, kavárny v centrech měst, má několik 
příčin, které přináší dnešní doba a které se vzájemně ovlivňují.
V první řadě je to růst online nákupů, které nabyly na síle v průběhu covidu a lidé zjistili, že 
jim šetří čas. Toto myslím ovlivňuje návštěvnost kamenných obchodů nejvíce. Dalším fak-
torem jsou vysoké náklady na pronájem a provoz kamenného obchodu. Ceny nájmů rostou 
i s ohledem na nedávnou obrovskou inflaci, což může být pro malé podnikatele neudržitelné. 
Větší řetězce si mohou dovolit vyšší nájmy i masivní reklamy, což malým prodejcům ztěžuje 
ustát v této konkurenci. Mám příklad z řad našich členských firem, kdy podnikatelka platí 
za nájem obchodu s oblečením tak velký nájem, že spolkne téměř veškeré tržby. Spotřebi-
telé též v poslední době preferují návštěvu velkých obchodních center, která nabízejí široký 
sortiment pod jednou střechou a lidé se naučili zde trávit i volný čas. K úbytku návštěvnosti 
v malých obchodech přispívá i demografická křivka. Mladá generace je nastavena na online 
nákupy a do obchodů chodí spíše starší generace.

S Irena Karpíšková
Okresní hospodářská komora Příbram 

Jedna z opuštěných provozoven v Pražské ulici. Foto: Stanislav D. Břeň



NÁZORY

Z  odpovědi 1. SčV (do  konce roku 2024 
provozovatel městské vodohospodářské infra-
struktury) k jedné z přípojek povolených v době 
uzávěry vyplývalo, že v  daném případě byla 
ve prospěch plánované velké stavby v Příbrami IV 
převedena část existující kapacity z kanalizační 
přípojky u jiného objektu téhož vlastníka. Ta-
kový postup je možný, ale převedená kapacita 
překračovala úroveň celkové povolené kapacity 
u tohoto „zdrojového objektu“ podle hodnot, 
které jsem měl v dané době k dispozici.

Na článek, ve kterém jsem v listopadu 2024 
shrnul svá zjištění (Příbramský bublifuk), 
v dubnu 2025 reagoval (Příbram.cz) příbramský 
koaliční zastupitel Jiří Holý. Ten uvedl, že u pří-
slušného objektu byla v roce 2000 kapacita pří-
pojky zvýšena. To umožnilo pozdější zachování 
potřebné kapacity i po převedení části kapacity 
na zamýšlenou novostavbu. Potud v pořádku.

ZBYTEČNÉ OČERŇOVÁNÍ OBČANŮ
Jenže ve výsledku vyplaval na povrch jiný 

problém. Zastupitel poukazoval na to, že jsem 
údajně byl na správný stav ohledně kapacity 
u uvedeného zdrojového objektu upozorněn – 
pročež mi připisoval nedbalost, či dokonce zá-
měr. Ovšem abych mohl cokoli zamlčet, musela 
by mi 1. SčV onu „nepoužitou“ část informací 
v první řadě poskytnout. To se navzdory četným 
dotazům nestalo. 

Neochotu 1. SčV sdělit konkrétní údaje 
názorně ilustruje odpověď, že informace 
o produkci odpadních vod mají „charakter ob-
chodního tajemství, na jehož poskytnutí třetí 
osoby nemají právní nárok“. Označit údaj o ob-
jemu splašků za obchodní tajemství může půso-
bit až úsměvně. Podstatné ale je, že vodárenská 
infrastruktura včetně ČOV patřila a patří městu 
Příbram. Kapacita přípojek v městské síti tak 

nepředstavuje soukromou záležitost, ale údaj 
o využití městského majetku.

Abych získal potřebné informace, dotázal 
jsem se před vydáním článku na historickou 
změnu kapacity přípojky také Městského úřadu 
Příbram (stavebního úřadu). Tak jsem se dopra-
coval k údajům o výchozí kapacitě v roce 1997. 
Ovšem žádný dokument, dokládající změnu 
v roce 2000 – při úpravách povolených staveb-
ním úřadem – jsem neobdržel. Tento dokument 
mi byl zaslán až nedávno, když jsem podal no-
vou žádost. (Na jeho základě jsem mohl provést 
opravu zmiňovaného článku.)

Že městský úřad vydá rozhodnutí o tom, že 
určitou informaci nesdělí, to se občas stane. 
(Někdy z logických a oprávněných důvodů, ně-
kdy odvolací orgány či správní soudy odmítavé 
rozhodnutí zvrátí.) Překvapivější je, že v tomto 
případě úřad existující informaci původně ne-
poskytl, ovšem zároveň ani nevydal rozhodnutí 
o odmítnutí. Vlastně jsem tak byl coby žadatel 
o informaci uveden v omyl, že tato informace 
(a tedy ani změna kapacity) neexistuje.

Pokud si 1. SčV nechávala ty či ony informace 
o okolnostech provozování městského majetku 
pro sebe, budiž. Pokud něco neposkytne měst-
ský úřad, i k tomu může dojít. Poté ovšem přišlo 
zbytečné očerňování činnosti občanů ze strany 
zastupitele.

PROSTOR PRO ZLEPŠENÍ
Dle mých zkušeností úřad informace v na-

prosté většině případů bez problémů poskytuje. 
Chvályhodnou praxí při vyřizování žádostí dle 
informačního zákona také je, že k poskytnutí 
často dochází dříve než na konci lhůty. Zádrhel 
nastává v případě občasné informační nepro-
dyšnosti. Na možnost zlepšení situace v této 
oblasti jsem se před nedávnem zeptal politic-
kého vedení města. Dotaz souvisel s  jedním 
původně odmítnutým dokumentem (v jiné než 
výše popisované záležitosti), který jsem obdržel 
až po podaném odvolání. Takový postup pro-
dlužuje dobu do získání informace a zatěžuje 
samotný úřad. „Nakonec jste dokument dostal,“ 
zněla lakonická odpověď. Reakce ohledně toho, 
proč nelze ty či ony informace poskytnout rov-
nou, bez odvolání, nepřišla žádná.

„Přesné a důsledné informování veřejnosti je 
naší prioritou i pro další období,“ stálo ve vo-
lebním programu hlavní koaliční strany. Rea-
lita je bohužel někdy jiná. V minulém vydání 
Kahanu zmínilo vedení města konstruktivní 
debatu. Bylo by dobrým znamením, pokud by 
vedení mělo o takovou debatu zájem i k tématu 
přímočarého informování.

S Tomáš Mosler, publicista

Příbram v informační mlze
V Příbrami nelze už pět let v běžném režimu připojovat nové stavby na kanalizaci. 
Kvůli nedostatečné kapacitě čistírny odpadních vod (ČOV) totiž platí uzávěra neboli 
stop-stav. V poslední době jsem coby publicista zjišťoval, jak je to s povolováním 
kanalizačních přípojek během tohoto omezení. Okolnosti s tím spojené mě vedou 
k všeobecnému zamyšlení nad co nejotevřenějším informováním veřejnosti.

| 27 |

stejně tak vědí, kdo jejich zákazníkem nechce 
být a proč,“ domnívá se příbramský starosta. 

Svůj recept na podnikatelské oživení v cen-
tru města přidává i Marek Školoud: „Obchodní 
prostory v centru města by se měly více měnit 
na  gastro v  podobě různých kaváren, bister 
a  rychlého občerstvení. Podle mého názoru 
tento směr pomůže dostat opět lidi do histo-
rického centra města, ve kterém budou trávit 
více svého volného času.“ Sám pak postrádá 
intenzivnější spolupráci s  vedením města: 
„Snahou spolku je dostat do centra více zeleně 
a vyměnit městský mobiliář, ale spolupráce je 
pomalá a nepružná. Jen výměna odpadkových 
košů trvala více než dva roky a projít se dnes 
po chodníku v Pražské ulici je spíše hororovým 
zážitkem než příjemnou procházkou. Denno-
denně lidé zakopávají o popraskanou dlažbu 
a náprava je stále v nedohlednu. Tento problém 
řešíme s radnicí již několik let.“

Podle Ireny Karpíškové, ředitelky Okresní 
hospodářské komory Příbram, nemá vedení 
města mnoho možností, jak zastavit nepříz-
nivý trend. Domnívá se však, že dílčími kroky 
může přispět k podpoře menších živnostníků. 
Hovoří také o již zmiňované úpravě nájemních 
smluv, které má Příbram v gesci, ale stejným 
dechem upozorňuje, že to může přispívat 
k nerovnováze vůči podnikatelům v komerč-
ních nájmech. „Město může zavádět programy 
na podporu místních podnikatelů nebo určitého 
segmentu formou grantů, dotací nebo nižšími 
daněmi, aby to bylo spravedlivé. Může se starat 
též o oživení veřejných prostor organizováním 
kulturních akcí, kterými přiláká více návštěv-
níků do centra města. Dále to může být pod-
pora místních trhů se zaměřením na  místní 
produkty,“ sděluje své tipy Irena Karpíšková. 
A rovnou zmiňuje konkrétní příklad v podobě 
vánočních trhů: „Na náměstí T. G. Masaryka 
bývá nádherný vánoční strom a  krásná vý-
zdoba. Po celou dobu adventu je však otevřen 
pouze jeden stánek s občerstvením, to je podle 
mého názoru škoda. Možné oživení vidím na-
příklad v pronájmu stánků zdarma, aby živ-
nostníkům ulevilo od těchto nákladů a každý 
den pořádat nějaká vystoupení místních usku-
pení, poskytnout minibus na svoz návštěvníků 
ze sídliště do centra města, které je vždy tam, 
kde je kostel.“ Tím by podle ní mohly vánoční 
trhy ožít nejen při zahájení adventu, ale po ce-
lou dobu. Navíc by přitáhly návštěvníky i do ob-
chodů v Pražské ulici.

Příbramský starosta upozorňuje, že centrum 
není z pohledu obchodu či pohostinství „úplně 
ztraceno“: „Vždyť je tu několik moc pěkných 
a fungujících živností.“ A doplňuje: „Poten-
ciál vidím nejen třeba ve  změně uvažování 
nad poskytovanými službami, ale i v tom, že 
se v oblasti Pražské a Dlouhé objeví i noví oby-
vatelé v nové bytové zástavbě, kteří s povděkem 
přijmou možnost nakupování, stravování a zá-
bavy v bezprostřední blízkosti bydliště.“ 

Proč podle vás ubývají v  Příbrami menší 
obchody? A co se s tím dá dělat? Napište nám 
na kahan@pribram.eu. 

S Stanislav D. Břeň

Chvályhodnou praxí při 
vyřizování žádostí dle 
informačního zákona je, že 
k poskytnutí často dochází 
dříve než na konci lhůty. 
Zádrhel nastává v případě 
občasné informační 
neprodyšnosti. 
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Příbramská obec měla ještě před vypuknutím 
válek proti Marii Terezii rozjednánu koupi blíz-
kého statku Trhové Dušníky, u jehož přechozích 
majitelů Václava Leopolda Chlumčanského 
z Přestavlk na Trhových Dušníkách a pak An-
tonína Chlumčanského měla uloženo 12 000 
zlatých kapitálu, k nimž už přibylo na úrocích 
1430 zl. Statek i s touto pohledávkou koupila 
roku 1734 rodina Clary Benedicty de Bossi, 
ale obec na  ní své peníze marně vymáhala 
a Chlumčanský od ní nedostal část kupní ceny. 

Již v roce 1738 nařídilo místodržitelství 
dražbu Trhových Dušníků, která se však 
uskutečnila až v březnu 1741. Příbramský 
magistrát jménem obce koupil tento zem-
skodeskový statek za 75 200 zlatých a slí-
bil zaplatit dluhy ve  výši 41  767 zlatých. 
Ke statku kromě zámku z roku 1694, cihelny, 
flusárny, výrobny potaše, mlýnů, rybníků 
a polností, dobytka a zásob obilí patřily vsi Tr-
hové Dušníky, Liha, část Občova a část Lhoty 
u Příbrami, hospodářské dvory v Trhových 
Dušníkách a  Občově a  pivovar v  Trhových 
Dušníkách.

RŮŽE, PIVOŇKA, BĚLIČKA NEBO NEDĚLKA
V  kupní smlouvě se dochoval neobvyklý 

seznam kraviček s jejich cenami a krásnými 
jmény, která vypovídají o  tom, jak hezký 
vztah k nim jejich majitelé a ošetřovatelé měli: 
dušnické dojnice se jmenovaly Růže, Kobyla, 
Pozdní, Pivoňka, Mráček, Kytka, Šenkýřka, 
Bělička, Maličká, Špalek, Lihovská, Nedělka, 
Tichá, Pátek, Makovička, Prvnička, Franclice, 
Rozmarina, Jahoda, Malina, Koroptvička, Flek, 
Čipla, Jelínek a Boubelatá. Jalovičky měli čtyři: 
Trnku, Levanduli, Růži a Višeň. V občovském 
dvoře se chovaly dojnice Přibylka, Koza, Tam-
bor, Dudek, Barochatá, Malina, Křivonohá, Pi-
voňka a Štíhla, jalovičky se jmenovaly Fialka, 
Straka a Červenka.

Koupí statku získala obec také 2000 provazců 
lesa (lesní provazec je asi 31 m) pro potřebu 
stříbrorudného a železářského závodu a města 
a mnohem větší vodní sílu Litavky, posílené 
o vodu z Příbramského potoka a dalších menších 
potoků, takže tam mohla umístit část svého žele-
zářského závodu. Hned nad Trhovými Dušníky 
se také nacházela železná ruda tak bohatá, že 
byla schopná okamžitého tavení železa.

V  dubnu 1741 zvítězil pruský král Fri-
drich II. nad habsburskou armádou. Dne 
18. května 1741 uzavřely Francie, Bavorsko 
a Sasko v bavorském Nymphenburgu tajnou 
smlouvu, na jejímž základě mělo být přeroz-
děleno takzvané rakouské dědictví. Čechy, 
Tyrolsko a Horní Rakousy měly podle této 
smlouvy připadnout Bavorsku, část Slezska 
a Morava Sasku. Rakouské Nizozemí měla zís-
kat Francie a většinu Slezska si nárokovalo 
Prusko. 

Příbramská obec musela zaplatit za vystro-
jení dvanácti najatých rekrutů 734 zlatých. 
V arcibiskupském zámku byl zřízen magacín – 
sklad obilí, především ovsa. Magistrát dlužil 
svým měšťanům za odvedený proviant (chleba, 
mouku), seno a oves a nemohl zaplatit ani 2000 
zlatých císařských daní za rok 1740 a první tře-
tinu roku 1741. Někteří kontribuenti byli tak 
chudí, že od nich nebylo možné vybrat vůbec 
nic. Magistrát byl upozorněn, že v případě ne-
zaplacení daní bude do města posláno vojsko.

Marie Terezie ve Vídni potvrdila 20. května 
1741 příbramská privilegia, i když vzhledem 
k  požadavkům obce ve  značně omezeném 
rozsahu. Na jaře a v létě 1741 byly na příkaz 
nadřízených provedeny změny v  obsazení 
městských úřadů, které vyžadovaly složení 
kauce, z níž se měly hradit případné schodky 
ve vyúčtování. Primátorův příbuzný František 
Filip Wiesser se stal kontribučním písařem, Fe-
lix Antonín Alis se stal výběrčím královského 
ordinárního pivního a vinného tácu.

Bavorský kurfiřt Karel Albrecht se spojil 
s  francouzským vojskem a  vpadl do  Čech. 
Ve  dnech 29. a  30. července 1741 prochá-
zelo Příbramí bavorské vojsko. Kromě dluhu 
na  kontribuci měla obec zaplatit ještě 288 
zlatých válečné daně. Do města byla skutečně 
poslána císařská vojenská exekuce. Magistrát 
se poptával známých movitých šlechticů, kdo 
by mu mohl půjčit hotovost. 

Přes válečné útrapy se stále pracovalo 
na sv. Janu Nepomuckém, sv. Prokopu, sv. Vác-
lavovi, sv. Josefovi v hluboké dědičné štole sv. 
Karla. V létě 1741 probíhala pod Stritzlovým 
vedením několik týdnů zkouška v nově vybu-
dovaném těžním žentouru. Od předcházejícího 
roku ho stavěl Ondřej Brož a dostal za svou práci 
68 zl. V tomto žentouru se používali po čtyři 
hodiny dva voli, kteří vyvezli 35 beček vytě-
ženého materiálu. Během dalších čtyř hodin 
vyvezli dva koně bez nejmenších potíží 40 be-
ček, zatímco pomocí kola a drátěného provazu 
vynesli čtyři lidé za osm hodin (během jedné 
šichty) stěží 32 beček. Tato lidská práce se tedy 
už nevyplácela. Když nebyla zvířata zrovna 
potřeba tam, mohla vozit rudu nebo jiné věci. 
Na  podzim 1741 administrátor nejvyššího 
mincmistrovského úřadu Lauer povolil koupit 

Příběhy z Březového vrchu XVI.:  
hormistr a radní Christian Anton Stritzl
Už v červenci 1740 byl hormistr a zároveň druhý příbramský radní Stritzl písemně napomenut nadřízenými, aby ve městě víc hájil 
zájmy císaře, komory a mincmistrovského úřadu a omezoval zpupnost magistrátu. To bylo těžké, protože v jeho čele stál primátor 
Filip Zikmund Wiesser, který byl od roku 1726 zároveň horním pokladníkem.

Zámek v Trhových Dušníkách (snímek nedatován) byl zbourán v březnu 1971.  Zdroj: SOkA Příbram



pár koní, kteří se měli chovat v obecním dvoře 
v Příbrami, aby mohli být levně živeni a praco-
vat u těžního žentouru šest hodin denně.

TAJNÉ ODEBRÁNÍ SE Z PŘÍBRAMI
Dne 7. listopadu 1741 přišla do Příbrami 

zpráva o blížícím se bavorském a francouzském 
vojsku. Obec musela poslat do Žebráku přes sto 
koní a seno. Primátor a horní pokladník Wiesser 
se však „po vzniku francouzských a bavorských 
vojenských potíží kvůli zlomyslnému pronásle-
dování tajně odebral z Příbrami“.

Dopoledne 14. listopadu 1741 vtrhla bavor-
ská jízda a francouzská pěchota do Příbrami. 
Kolem třetí hodiny odpoledne přijel do města 
bavorský kurfiřt Karel Albrecht a byl uvítán 
hlaholem zvonů a vířením bubnů. Ubytoval 
se v domě kupce Lorenza Fiorone (pozdější lé-
kárna U Bílého lva) na rynku za kostelem, na-
vštívil Svatou Horu. Vojáci zaplnili město a jako 
tábor jim sloužily i okolní louky. Ve stříbrné huti 
se měsíc nepracovalo. 

Bavorský kurfiřt odjel 16. listopadu 1741. Asi 
3000 mužů jeho jízdy a 500 mužů francouzské pě-
choty odtáhlo směrem ku Praze. Příbramští museli 
vozit proviant do Kouřimi, a dokonce až do Slez-
ska. Také už nemohli dovážet přes Písek sůl. Další 
solnice byla v Hřiměždicích, a tak se obec dohodla 
na dovozu soli pro Příbram s jejím majitelem Ada-
mem Ferdinandem Mladotou ze Solopysk.

Dopoledne 4. prosince 1741 bylo město obsa-
zeno 700 bavorskými jezdci a další vojáci přijeli 
do Příbrami následujícího dne, potom dorazili 
císařští husaři. Vojsku se musely dodávat kromě 
chleba oves, ječmen, seno, sláma a dobytek. O Vá-
nocích procházely Příbramí zástupy bavorsko-
-francouzské jízdy, jejichž velitel Karel Albrecht 
se po dobytí Prahy 26. listopadu nechal 9. pro-
since 1741 provolat českým „protikrálem“.

Radní požádali administrátora Lauera, zda by 
si mohli půjčit z horní pokladny 2000 zl., aby 
se zbavili vojenské exekuce. Zhruba tolik dlu-
žila obec také svým obyvatelům za vojenské 
dodávky ovsa, sena, chleba a mouky. Odpověď 
byla zamítavá, a tak na jaře 1742 opakovaně 
psali do Prahy primátorovi a hornímu poklad-
níkovi Wiesserovi, zda by se u Lauera za půjčku 
přimluvil. Vojenské marše už stály obec 8000 zl. 
a opět se mělo dodávat obilí vojsku do Berouna. 
Primátor svým spoluradním neodpověděl. Te-
prve začátkem května 1742 Lauer Wiesserovi 
napsal, že mu sice pobyt v Praze povolil, ale že už 
se má do Příbrami vrátit a vykonávat svůj úřad.

FRANCOUZSKÉ VOJSKO PROŠLO PŘÍBRAMÍ 
PATNÁCTKRÁT

Od  poloviny listopadu 1741 do  začátku 
června 1742 prošlo francouzské vojsko Pří-
bramí patnáctkrát. Nebylo k  dostání maso. 
Magistrát tedy nařídil rychtáři, aby většinu 
řezníků zavřel do arestu, dokud ti zbývající 
maso neseženou. Z  obecního důchodu bylo 
za toto období vydáno 5184 zl. Městem měsíc 
projížděly pluky uherských husarů, kteří vedli 
početné francouzské zajatce. 

Dne 22. června 1742 táhlo přes Příbram cí-
sařské vojsko a za pět dní přišla zpráva o uza-
vření míru mezi pruským králem Fridrichem II. 
a Marií Terezií. Od července 1742 opět pobý-
vala v Příbrami francouzská jednotka. Příbram-
ští dva dny vozili raněné vojáky na osmnácti 
čtyřspřežních povozech ze Zbraslavi do Písku.

V srpnu 1742 žádal magistrát o přemístění 
Francouzů, protože úrodu na polích buď vy-
sekali, nebo ji spásli jejich koně. Oznámil ra-
kouskému veliteli Lobkovicovi, že v magacínu 
už nic nezbylo, takže stanovených 4500 porcí 
chleba a 235 měr ovsa nelze v Příbrami sehnat 
a dopravit do Zbraslavi.

V září 1742 se Francouzi přesouvali od Prahy 
k Písku, císařští vojáci s 300 koňmi postupovali 
přes Beroun k Plzni. Dva dny se zdrželi v Trho-
vých Dušníkách, kde krmili koně vším obilím. 
Při opevňování Berouna tehdy pracovalo celkem 
230 příbramských obyvatel, v prosinci tam vozili 
fošny a klády na deseti povozech. Už 8. ledna se 
sice konalo slavné Te Deum na oslavu vyhnání 
nepřítele z Čech, ale Francouzi z Příbrami odtáhli 
teprve koncem ledna 1743.  Průtahy jiných vojsk 
pokračovaly až do května. Císařská pěchota kradla 
dříví v obecních lesích a loupila ve městě i ve vsích.

Od prosince 1741 do května 1743 tu zemřelo 
kolem třiceti zčásti bezejmenných vojáků všech 
armád a členů jejich domácnosti. Byli pocho-
váni na hřbitově kolem kostela sv. Jakuba, ale 
i u špitálního kostela sv. Jana (poblíž dnešního 
obchodního domu Skalka). Voják „kalvín“ byl 
pohřben kdesi za městem. 

V korespondenci s nadřízenými byl hormi-
str Stritzl nanejvýš opatrný. Psal, že město při 
špatném směru větru občas obtěžuje škodlivý 
kouř ze šmelcovny. V lednu 1742 si přál mír-
nější počasí, aby se mohl kunst provozovat bez 
problémů s nedostatkem vody. V dubnu 1742 
sháněl zásobu střelného prachu pro potřeby 
horního závodu, protože už i Lauer projevil 
obavu, že v  případě pokračování války buď 
nebude k  dostání, nebo bude velmi drahý. 
V roce 1740 vyplácel horní závod na jeden ku-
kus (horní podíl) 40 zl., a příbramská obec tak 
získala 2150 zl. V letech 1741 a 1742 výtěžek 
dosáhl dokonce 50 zlatých, a tak obec dvakrát 
dostala 2687 zl. 30 kr. V nepřehledné politické 
situaci a v nepřítomnosti primátora a horního 
pokladníka Filipa Zikmunda Wiessera roku 
1742 prodal hormistr Stritzl velké množství 
vyrobeného stříbrného klejtu z hutě, ale zís-
kaných 1926 zl. do horní pokladny neuložil. 

Pokračování příště. 

S Věra Smolová
SOA v Praze – SOkA Příbram

HISTORIE
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2. června 1895
Snížení ceny stříbra přispělo k úpadku pří-
bramských dolů. Těžba se kvůli malému 
zisku omezovala a ubývalo pracovních pří-
ležitostí. Pohřeb Vojtěcha Jeníčka, vůdce 
zdejšího socialistického hnutí, se změnil 
v  demonstraci zaměstnanců. Z  Podlesí 
na příbramský hřbitov doprovázely zesnu-
lého kromě rodiny stovky dělníků. Ti, kteří 
vzhledem k  účasti na  pohřbu zameškali 
půl směny, byli potrestáni pokutou.

4.−5. června 2005
Konala se národní pouť na Svatou Horu. 
Tisíce poutníků si připomněly sté výro-
čí jejího povýšení na  „basilicu minor“. 
Součástí oslav bylo procesí se svícemi 
a ohňostroj na Toufarově louce. Slavnostní 
nedělní bohoslužbu vysílala v  přímém 
přenosu Česká televize. Zúčastnili se jí 
čeští, moravští, zahraniční kardinálové 
a biskupové. K výročí byla vydána podle 
návrhu výtvarníka Jana Čáky pamětní 
medaile. K  dispozici bylo i  mimořádné 
poštovní razítko a pamětní list. 

9. června 1935
Dny brannosti v Příbrami byly ukončeny 
slavnostním položením věnce k pomníku 
padlých. Na dnešním náměstí T. G. Masa-
ryka proběhla přehlídka dělostřeleckého 
pluku č. 331 a  všech spolků. Slavnostní 
projev pronesl ministr národní obrany 
František Machník.

14. června 1925
Veřejnosti byla zpřístupněna expozice mu-
zea, která se zabývala historií města, hor-
nictvím a národopisem (vybavení světnič-
ky havířské rodiny). Správou sbírkových 
fondů byl pověřen Ladislav Malý. V roce 
1921 se sbírky stěhovaly do příbramského 
sirotčince, po přístavbě městské spořitelny 
k  radnici (v  roce 1924) získalo muzeum 
šest sálů. Bylo předchůdcem dnešního 
Hornického muzea Příbram.

19. června 1945
Krátce po  skončení druhé světové války 
byla obnovena činnost Příbramské filhar-
monie a už 19. června se konal koncert jako 
poděkování osvoboditelům.

22. června 1915
Ceny potravin na  týdenním trhu byly 
následující: 1 kg másla 5 K  20 hal., 1 kg 
tvarohu 1 K, 1 kopa vajec 7 K 20 hal., 1 q 
brambor 15 K  20 hal., 1 q sena 10 K, 1 q 
slámy 6 K.

24. června 1905
V Příbrami se na noc ubytoval oddíl dra-
gounů pluku č. 13 od polního četnického 
kurzu. Druhý den zamířil dále ke  Kase-
jovicím.

30. června 1885
C. k. okresní soud vyhlásil dobrovolnou 
veřejnou dražbu parního mlýna čp. 18 
v Příbrami včetně domu při mlýně a s po-
lem a loukou k němu patřícím. Bližší in-
formace mohl zájemce získat v kanceláři 
advokáta Josefa rytíře Jeschke v Příbrami.

S Tereza Pruchová
Státní oblastní archiv v Praze – Státní 

okresní archiv Příbram

KALENDÁRIUM

Nebylo k dostání maso. 
Magistrát tedy nařídil 
rychtáři, aby většinu řezníků 
zavřel do arestu, dokud ti 
zbývající maso neseženou.
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NA ZÁVĚR

Vážení čtenáři, přinášíme vám pranostiku na červen. Tajenka ze zpravodaje 5/2025: Svatá 
Žofie políčka často zalije. Knihu vyhrává Josef Navrátil. Kniha je připravena v redakci k vy-
zvednutí.

Vyluštěnou tajenku můžete poslat e-mailem na adresu: kahan@pribram.eu. Čtenář/ka, 
jehož/jejíž správně vyluštěná tajenka bude doručena jako třetí v pořadí, od nás dostane 
pěknou knihu.

Město pronajme
 S prostor o celkové výměře cca 76 m2 budovy 

č. p. 537, ulice Bratří Čapků v Příbrami VII, 
která je součástí pozemku p. č. st. 1165 v k. ú. 
Březové Hory;

 S prostor o celkové výměře 20,93 m2 v 1. pod-
zemním podlaží budovy č. p. 163, ul. Dlouhá 
v Příbrami III, která je součástí pozemku p. č. 
440, vše v k. ú. Příbram;

 S prostor o celkové výměře 341,40 m2 v bu-
dově č. p. 48 v Příbrami VIII, která je součástí 
pozemku p. č. 4239/10, zastavěná plocha 
a nádvoří, to vše v k. ú. Příbram;

 S místnost o celkové výměře 14 m2 v 1. podzem-
ním podlaží vlevo v budově bez č. p. / č. e., 
stavbě občanského vybavení, která je sou-
částí pozemku parc. č. st. 573/2, k. ú. Březové 
Hory a nachází se ve 2. pavilonu v levé části 
areálu v Příbrami VII, Žežická ul. č. p. 193;

 S vývěsní skříňku, umístěnou v Riegrově ulici v Pří-
brami I, na pozemku p. č. 648/19 v k. ú. Příbram; 
část vývěsní skřínky, umístěné v Plzeňské ulici 
v Příbrami I, na pozemku p. č. 7/3 v k. ú. Příbram.

Více informací na úřední desce (elektronicky: 
pribram.eu/uredni-deska.html).

Město dále nabízí ke krátkodobému pronájmu: 
 S jednací sál, nám. 

T. G. Masaryka 121, Pří-
bram I, nájemné činí 
1300 korun za  akce 
do  jedné hodiny 
včetně, každá další

 i započatá hodina činí 200 korun. Cena za úklid 
je 850 korun. Ceny jsou včetně DPH;

 S jednací místnost 
ve  2.  nadzemním 
podlaží vlevo ve 2. pa-
vilonu v  levé části 
areálu v Příbrami VII, 
Žežická 193, nájemné 

činí 185 korun za každou i započatou hodinu. 
Cena je včetně DPH.
Informace poskytne Jana Vašková (Odbor správy 
majetku) – jana.vaskova@pribram.eu, 318 402 521. 

V květnu se v Příbrami a okolí konalo hned 
několik akcí, které připomínaly události spojené 
s koncem druhé světové války na Příbramsku. 
Snímky přibližují rekonstrukci bitvy na Slivici, 
pietní akt v Příbrami, ukázku bojů na Březových 
Horách a akci na Pichcích.

Ohlédnutí 
za oslavami konce 
války

Foto: Martin Zoubek (Slivice), Eva Švehlová  
(pietní akt), Luboš Černohous (Březové Hory),  

Jan Konvalinka (Pichce)
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KALENDÁŘ AKCÍ

DVOŘÁKOVO NÁBŘEŽÍ
7. a 21. 6. 8.00–12.00 Farmářské trhy

HORNICKÉ MUZEUM
 7.–8. 6.  Hornické pohádky
 8. 6. 18.00 Koncert: Bárka a sbor Gambale
 13. 6. 17.00 Muzejní noc

DIVADLO A. DVOŘÁKA – VELKÁ SCÉNA
 3. 6. 19.00  Závěrečný koncert HF AD: Carl Orff: 

Carmina Burana
 4. 6. 19.00 Mrzák inishmaanský
 12. 6. 19.00 Kdyby tisíc klarinetů
 13. 6. 19.00 Kdyby tisíc klarinetů
 15. 6. 17.00 Baletní střípky XI
 17. 6. 16.00 Velká bankovní loupež
 18. 6. 10.00 Kdyby tisíc klarinetů
 19. 6. 17.30 Spojeni tancem XIII
 20. 6. 19.00 Bílý palcát aneb Konečně řešení
 30. 6. 19.00 Čtyři dohody

DIVADLO A. DVOŘÁKA – ESTRÁDNÍ SÁL
 5. 6. 19.00 Techtle Mechtle – Travesti show

DIVADLO A. DVOŘÁKA – D-KLUB
 10. 6. 19.00  Kavárna U Nulté hodiny s Eliškou 

Balzerovou
 11. 6. 19.00 Ztracené poklady Prahy
 16. 6. 19.00  Ledové království aneb 

Za ledovými stěnami kolem světa
 17. 6. 19.00  Kavárna U Nulté hodiny se Sašou 

Rašilovem
 18. 6. 19.00 Los Trumberos

SVATÁ HORA
 1. 6. 14.00  Nedělní varhanní půlhodinka, 

hraje Tomáš Pindór 
 7. 6. 15.00 Malé filmové exercicie – film Vlny
 8. 6. 14.00  Nedělní varhanní půlhodinka, 

hraje Adam Suk 

KNIHOVNA JANA DRDY
 2. 6.  18.00   Knihovnický kvíz. Pro každého, kdo 

chce hrát
 4. 6.  15.00   Digitální odysea. Kurz práce 

s chytrým telefonem ve dvou 
lekcích. Pro mírně pokročilé 65+

 10. 6.  17.00   Dějiny umění: Starověký Egypt. 
Přednáška Jany Froňkové

 17. 6.  10.35 Klub HP: Svatojánské proudy. Výlet
 17. 6.   16.00   Březohorský hřbitov. Komentovaná 

vycházka s Věrou Smolovou
 18. 6.  15.00   Digitální odysea. Kurz práce 

s chytrým telefonem ve dvou 
lekcích. Pro mírně pokročilé 65+

 19. 6.   8.30  Brain&Breakfast v Křižáku. 
Inspirativní snídaně

 23. 6.   16.30 Setkání genealogů
 24. 6. 8.30 a 10.00 BookStart: Rybičky, 
rybičky, pojďte domů. Setkání pro nejmenší
 25. 6.   17.00  Tři prasátka. Veselá pohádka 

od Zalezlíků

WALDORFSKÁ ŠKOLA
 10. 6. 18.00  Sarah Jedličková – violoncello, 

Kamil El-Ahmadied – klavír

ZUŠ PŘÍBRAM I
 11. 6.  17.00 Letní koncert v GFDP
 19. 6.  15.30  Zahradní slavnost – spojené 

zahrady ZUŠ Příbram I a KJD

GALERIE FRANTIŠKA DRTIKOLA
29. 5.–7. 9.   Výstava Libuše Niklová a Petr Nikl: 

Dědičná zvířena
7. 6.–7. 9.   Výstava Lilla Gombos: Bond 

(vernisáž 6. 6.)

SENIOR POINT PŘÍBRAM
 2. 6. Informační schůzka, od 13.00 
 3. 6. Vycházka: Okolí Příbrami
 4. 6. Výlet/vycházka: Klášter Obořiště
 6. 6.  Seniorská akademie – 1. ročník, 

závěrečná lekce
 10. 6. Promítání v kině  
 10. 6. Turnaj v bowlingu 
 10. 6.  Koncert v Praze: Světové muzikály 

a filmové melodie 
 12. 6. Právní poradna  
 17. 6. Turnaj v šipkách + bingo
 20. 6.  Seniorská akademie – 2. ročník, 

závěrečná lekce 
 24. 6. Turnaj v bowlingu
Od 1. 7. do 15. 8. bude kancelář Senior Pointu 
uzavřena.

FIT SENIOR - KLUBOVNA ŽEŽICKÁ 193
 4. 6.  13.00  Tvoření z živých květů
 4. 6.  15.00  Šachový klub
 6. 6.  16.30  Dobře naladěná skupina
 10. 6.  10.00  Mozkový tělocvik
 10. 6.  13.00  Pletařky II
 13. 6.  10.00  Taneční terapie
 18. 6.  15.00  Šachový klub 
 20. 6.  10.00  Zpívání s kytarou
 23. 6.  10.00   Klíčové principy zdravého 

stárnutí – přednáška
 24. 6.  10.00  Mozkový tělocvik
 25. 6.  17.00   Cestovatelská přednáška: Jan 

Hotový – Amerika
 27.  6. 10.00  Taneční terapie JUNIOR KLUB

 1. 6. Minidisco
 18. 6.  Putování pod himálajskými obry – Jan 

Hotový
 21. 6. Vítání slunovratu

FIT SENIOR – KLUBOVNA NA PŘÍKOPECH 103
 2. 6.  10.00  Parkinson klub
 3. 6.  9.30  Klub Makovička
 3. 6.  14.15 Pletařky
 6. 6.  10.00  Zpívání s kytarou
 16. 6.  10.00  Parkinson klub
 17. 6.  9.30  Klub Makovička
 17. 6.  14.15  Pletařky
 19. 6.  11.15  Parkinson – logopedie

LESNÍ DIVADLO SKALKA PODLESÍ
 24. 6. 20.00 Limonádový Joe
 25. 6. 20.00 Kdyby tisíc klarinetů

 14. 6.   9.00 Řeckokatolická pouť
 15. 6. 14.00 Nedělní varhanní půlhodinka, 
hrají studenti Soukromé konzervatoře Dezidéra 
Kardoše v Topolčanech (Slovensko)
 22. 6. 14.00  Nedělní varhanní půlhodinka, 

hraje Ivana Michalovičová
 28. 6. 17.00  Vigilie – oslava v předvečer výročí 

Korunovace
 29. 6. 7.30  Oslava 294. výročí Korunovace 

sošky Panny Marie Svatohorské
 29. 6. 14.00  Nedělní varhanní půlhodinka, 

hraje Marek Nováček

KČT BANÍK
6.–8. 6.  Turistické trasy kolem Hradce Králové 

a Dobrušky
 21. 6. 105. výročí Posázavské stezky
28. 6.–5. 7. Výlet do Krušných hor

JEDNACÍ SÁL NA NÁM. T. G. MASARYKA 121
 18. 6. 16.00 Zasedání Zastupitelstva města Příbram

NOVÝ RYBNÍK
 7. 6. Alka Fest
 10. 6. Závěrečný koncert ZUŠ Antonína 
Dvořáka v Sezam bistru (Ladies & Gentlemen; 
Re-Stock; Hasart; Mushrooms)
14.–15. 6. Příbramský triatlon 
 22. 6. Novák Fest

PROSTOR PŘED DIVADLEM (EV. ESTRÁDNÍ SÁL)
 21. 6. 11.00 Divadelní košt vín

DIVADLO A. DVOŘÁKA – KINO
 1. 6. 16.00 Pohádky pro Hurvínka
 1. 6. 19.00 High School Heist
 5. 6. 19.00 Krtkův svět
 6. 6. 17.00 Lilo & Stitch
 6. 6. 20.00 Balerína
 7. 6. 16.00 Minecraft film
 7. 6. 19.00 Fénické spiknutí
 8. 6. 16.00  Mission: Impossible – Poslední 

zúčtování
 10. 6. 16.00 Moře na dvoře
 12. 6. 19.00 Lásko, neblázni!
 13. 6. 17.00 Jak vycvičit draka
 13. 6. 20.00 Vyšehrad Dvje
 14. 6. 16.00 Lilo & Stitch – 3D
 14. 6. 19.00 Balerína
 15. 6. 16.00 Jak vycvičit draka
V čase uzávěrky není další program kina 
k dispozici, aktualizovaný je na webu  
kinopribram.eu.

DŮM DĚTÍ A MLÁDEŽE
 1. 6.  9.30–12.00   Pohádkový les v Lesoparku 

Litavka 
 18. 6. 15.00–18.00 Závěrečné vystoupení kroužků

STÁTNÍ OKRESNÍ ARCHIV
 10. 6. 9.00–19.00 Mezinárodní den 
archivů. Den otevřených dveří: Významné pětky 
příbramského okresu
 10. 6. 17.30  Vražedkyně Kateřina Bechyňová 

na Pičíně – přednáška Věry Smolové

HŘIŠTĚ V UL. JANA DRDY
 10. 6. 14.00–17.00 Otevření nového hřiště

LETNÍ KINO
 13. 6. Díky!Fest
 28. 6. koncert 8x Divokej Bill

Pozor na ptačí chřipku
Ptačí chřipka je nakažlivé virové onemocnění ptáků. 
Zdrojem onemocnění jsou volně žijící vodní ptáci, kteří 
vylučují virus především trusem. Příznaky onemocnění: 
snížení příjmu krmiva a vody; průjmy, dýchací potíže; 
pokles produkce vajec. Možný je náhlý úhyn bez 
předchozích příznaků.

Preventivní opatření
●  zamezení kontaktu drůbeže s volně žijícím vodním 

ptactvem pomocí sítí a plotů
●  oddělený chov hrabavé a vodní drůbeže
●  umístění krmiva a vody pro drůbež uvnitř budovy 

nebo pod přístřešky
●  důsledná dezinfekce, dezinsekce a deratizace
●  použití bezpečného krmiva a steliva
●  použití vyhrazeného pracovního oděvu a obuvi
www.svscr.cz
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